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Sid 6

En julsaga i Söderköping 
Sid 10

En pigg 41-åring på Vikbolandet
Sid 33

www.soderkopingsposten.se

11 dec         kl 16-20

MINGEL

VÄ L K O M M E N  P Å  Å R E T S

Ö P P E T  H U S  M E D  G L Ö G G ,  
T I L L T U G G ,  M I N G E L  &  T Ä V L I N G A R

K A R L  K N U T S S O N S G  5

V I L L A  V I S I O N

073 707 19 76 
hallbarkok.se
Kanalhamnen 3

Välkommen till oss 
för en julupplevelse 
utöver det vanliga

29 nov- 22 dec
Kontakta oss för 

bokning och mer info

   Telefon: 0121-102 04            
   Hemsida: www.angen.se               
   E-post: butik@angen.se  
                                                               Håll dig uppdaterad

Julen är här hos oss

Öppettider
Mån-fre: 9-18, lör: 9-15, sön: 10-14

   Telefon: 0121-102 04            
   Hemsida: www.angen.se               
   E-post: blommor@angen.se  
                                                               Håll dig uppdaterad

Varmt välkomna

Välkommen Julen!

Öppettider
Mån-fre: 9-18, lör: 9-15, sön: 10-14

   Telefon: 0121-102 04            
   Hemsida: www.angen.se               
   E-post: blommor@angen.se  
                                                               Håll dig uppdaterad

Varmt välkomna

Tältet står redo på gården fylld 
med härlig julkänsla!

Hyacinter, Amaryllis,  
Julstjärnor, Dörrkransar  
och mycket mera.
Östgötaodlade Lökar
JumboAmaryllis 169.- medlemspris 150.-
Hyacinter 29.- medlemspris 25.-

Extraöppet Adventshelgen  
Lör och Sön  9-16

Öppettider: Mån-fre: 9-18, lör: 9-15, sön: 10-14

Varmt  Varmt  
välkommenvälkommen

Extraöppet första- och fjärde 
adventshelgen lör-sön kl. 9-16
Skicka blomsterbud från 99 kr

0123-209 34 - E22 - skokladladan.se

BLACK FRIDY 29/11 HAR VI BLACK FRIDY 29/11 HAR VI 
EXTRA BRA ERBJUDANDENEXTRA BRA ERBJUDANDEN

Läs mer på:Läs mer på:

Mån - Fre 10-18, Lör 10-16, Sön 11-15Mån - Fre 10-18, Lör 10-16, Sön 11-15
Herr S-6XL - Dam 36-58 - Skor 36-47Herr S-6XL - Dam 36-58 - Skor 36-47

sko_och_kladladanKlädladan

20% rabatt på allt i butiken, 
tomtenisse slår in klapparna. 
Gäller 1 dec och öppet 10 - 17
Välkommen!

www.trosastadshotell.se      0156 - 170 70

Stor julmarknad i spabutiken!
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Res från Norrköping till Kanarieöarna i vinter!
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2 Ledare

Kommande nummer 2025
Tisdag 21 januari
Tema: Senior i Söderköping
Tisdag 25 februari
Tema: Miljö och energi
Tisdag 25 mars
Tema: Hem och bostad/Påsk

(Totalt 9 nummer per år)

Söderköpings-Posten 
Storgatan 2
614 30 Söderköping 
Telefon 0121- 421 35
Mobil 070-181 54 54
info@soderkopingsposten.se
www.soderkopingsposten.se
Vad vill du läsa om? Tipsa oss gärna:
tipsa@soderkopingsposten.se

Tidningen är religiöst- och partipolitiskt obunden 
och omfatta av det medieetiska systemet.
Medlem i Gratistidningarnas förening.

Tryckeri: Pressgrannar AB

Distribueras av PostNord till alla hushåll och 
företag i Söderköpings kommun samt via 
tidningsställ i Norrköping, Valdemarsvik och 
på Vikbolandet. Upplaga 20 000 exemplar.

För varje betald annons i  
tidningen skänker vi 50 kr  
till den ideella föreningen 
Guldkant i Söderköping och 
50 kr till Söderköpings  
lokala näringsliv.

”
Vill du annonsera i Söderköpings-Posten? 
Ring 0121-421 35 eller skicka ett mejl till:  
annons@soderkopingsposten.se
så kontaktar vi dig. Reporter

Åke Serander
0705-50 53 33

Mediasäljare/Grafisk form
Mikael Karlsson
0709-74 01 99

Mediasäljare/Reporter
Daniel Serander
0705-50 66 96

Mediasäljare
Jenny Törnvall
0766-23 77 83Svanenmärkt trycksak, 3041 0174

Ansvarig utgivare
Jessica Gustâv
070-181 54 54

Jessica  
Gustâv

Ägare och  
ansvarig utgivare

Vinn biobiljetter! 

Tävla om biljetter till smygpremiären av 
Jönssonligan kommer tillbaka, som visas 

2 december på Söderköpings Bio.
Läs mer om filmen på sidan 4.

5 vinnare får 2 biljetter vardera.

Svara på frågan nedan och skicka ditt svar till 
tavling@soderkopingsposten.se eller lämna i 

vår brevlåda på gården på Storgatan 2.

Vilket år kom första filmen om Jönssonligan?

Reporter
Inger Ramstedt
inger@soderkopingsposten.se

Vi välkomnar Inger Ramstedt
Vi på Söderköpings-Posten är glada över att med Inger 
Ramstedts hjälp kunna ta ännu ett steg i vår redaktionel-
la utveckling. Inger kommer att förstärka redaktionen på  
Söderköpings-Posten genom att i första hand bevaka kom-
munala frågor. Har du en fråga eller synpunkt som rör din 
hemkommun är du välkommen att kontakta Inger, oavsett 
om det rör Söderköpings kommun, Valdemarsviks kom-
mun eller Vikbolandet (del av Norrköpings kommun).

Inger, hur vill du presentera dig själv?
- Redan i tioårsåldern väcktes mitt intresse för jour-

nalistyrket. På en smattrande skrivmaskin producerade 
jag egna hopnitade tidningar och berättelser. Nästan 20 
år senare hade jag så mitt examensintyg från Journa-
listhögskolan i Stockholm. Men innan dess tog jag en 
liten omväg in på teologiska institutionen i Uppsala som 
resulterade i en kandidatexamen.

Min första anställning som reporter var på Corren,       
sedan blev det NT där jag jobbade i närmare 27 år innan 
jag tog beslutet vid årsskiftet 2023/2024 att stå på egna 
ben. Jag har framför allt jobbat som nyhetsreporter men 
också ofta fått uppdragen att skriva om mänskliga öden. 
En fantastisk uppgift där det handlar om att beröra och 
samtidigt vara lyhörd.

Min hemadress är i Norrköping där jag bor med min 
make. Tillsammans har vi två vuxna söner. Fritiden till-
bringar jag mestadels hos min häst.

Ser nu fram emot att vara en del av Söderköpings- 
Posten, där jag kommer att ägna mig åt nyhetsbevak-
ning med fokus på kommunala frågor - gärna med en 
mänsklig touch.

Söderköpings-Posten delas 
ut på tisdagar 2025
Hallå där Jessica Gustâv, ägare till  
Söderköpings-Posten, under nästa år får 
tidningen en ny utgivningsdag, varför?

- Vi har fått önskemål både från läsare och från våra 
annonsörer om att tidningen ska delas ut tidigare för att 
passa bättre med de evenemang som arrangeras till hel-
gen under utgivningsveckan. Därför kommer vi att ge ut 
tidningen på tisdagar i stället för torsdagar.

Vad innebär det?
- Förutom ovannämnda fördel för den som vill kunna 

planera in roliga saker att göra på helgerna så blir det en 
lite kortare väntan även på annan positiv, personlig och 
lokal läsning. 

Är den eviga frågan om vadan och varthän besvarad?
Så färdas jag fram min tysta led, 
hör Tiden rulla ut sin ked,
han mäter sekundernas snabba fart
med pickande hjärtan, som brista snart;
han mäter skeden av år vid år
med släkten, som trampa varandras spår;
allt djupare firar han kabeln ned
med länk vid länk av grav vid grav, 
att pejla oändlighetens hav,
och söker fåfängt i varje stund 
att nå det evigas ankargrund.

Jag drömde mig fly bland solars mängd
från stjärneängd och till stjärneängd.
Var stjärna, ack, var ett fängelse
för tvivel, kval och förgängelse,
från alla stego där suckar opp:
»var stamma vi från, och vart går vårt lopp?«
Var stråle, som hän genom rymden far,
är ett bud, som letar och ber om svar.
Men svaret på »Vadan och Varthän«
var gömt på det tigande mörkrets knän.

Vad passar väl bättre så här års än en dikt av Viktor  
Rydberg, i det här fallet dikten "Vadan och Varthän" och 

av utrymmesskäl här förkortad till endast två verser, jag 
ber Viktor om överseende. Ofta refererar vi till dikten   
"Tomten" när vi pratar om Rydberg, i alla fall så här års. 
I den förblir frågan om vadan och varthän obesvarad 
precis som i den här dikten och med tanke på hur han 
återkom till frågan så förstår man att det var något som 
sysselsatte hans tankar.

Nu 143 år efter att Tomten först publicerades så slås 
man som läsare av att det är samma fråga som upptar 
även den moderna människans sinne, må vara något mer 
modernt formulerad. Och är det inte just i frågan som 
även svaret ligger: "med släkten, som trampa varandras 
spår" och "med länk vid länk vid grav vid grav" - vi alla 
är stadigt sammanlänkade vid dem som gått före oss 
och dem som kommer efter. Om vi inte känner en trygg 
och fast förankring både bakåt och framåt, så blir vi inte 
lyckligare; hur många skönhetsingrepp vi än gör och hur 
mycket pengar vi än tjänar. 

Om jag inte kan känna att jag har betydelse i den 
långa raden av generation efter generation av människor 
som just jag befinner mig mitt i just nu, vad tjänar då 
allting till?

Inte särskilt upplyftande i årets sista ledare i den posi-
tiva lokaltidningen Söderköpings-Posten tänker kanske 

någon, fast det är just det som är det fina. Om det är 
viktigt för oss människor att ha betydelse bland andra 
människor, så får vi se till att vi har det. Att vi alla har det. 
Och just hur det ska gå till finns det många svar på och 
det har du kära läsare ända till 21 januari på dig att fun-
dera på, då 2025 års första Söderköpings-Posten kom-
mer ut. Den som vill antar vår vänliga utmaning inför det 
nya året, att berätta för någon om personer som betyder 
mycket för andra, i det stora och i det lilla, så ofta du vill. 

 Under 2025 lovar vi å vår sida att fortsätta att skriva 
om fina exempel på människor som betyder mycket för 
andra.

Till dess vill vi på redaktionen 
önska dig en riktigt 

God Jul och Gott Nytt år!
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Tempo Trollets Julmeny

Välkommen in i butiken för att beställa eller ring på 0121-217 50
Beställ minst 3 dagar innan avhämtning

TROLLETS JULTALLRIK – HELA MENYN FÖR 259 KR
KALL - 169 KR/ST                        VARM - 109 KR/ST
GRILJERAD JULSKINKA           JANSSONS FRESTELSE
SENAP                                             GRILLADE REVBENSSPJÄLL                                                     
VARMRÖKT LAX                          KÖTTBULLAR
RÖDBETSSALLAD                       PRINSKORV
RÖKT KORV
SKÄRGÅRDSRÖRA
HANDSKALADE RÄKOR
ÄGGHALVOR
INLAGD SILL

TROLLETS ADVENTSLÅDA – 399 KR/ST
BESTÄLL VINTERNS LÄCKRASTE LÅDA, FYLLD MED JULENS  
GODSAKER! PERFEKT TILL GLÖGGMINGLET, UPPESITTAR
KVÄLLEN, PERSONALFIKAT ELLER TILL DEN JULINSPIRERANDE  
PICKNICKEN I PULKABACKEN. EN PERFEKT ”JULTAPAS”  
FULLPROPPAD MED JULENS LÄCKERHETER SÅ SOM  
PEPPARKAKOR, OSTAR, MARMELAD, JULGODIS,  
CHOKLAD, FIKON, NÖTTER, KORV, SKINKA OCH KEX.  
LAGOM FÖR 46 PERSONER.

TROLLETS JULLANDGÅNG – 139 KR/ST
NYBAKAT RÅGBRÖD FRÅN ÅBY BAGERI SMÖR, SALLAD,  
OST, GRILJERAD JULSKINKA, SENAP, RÖDBETSSALLAD,  
KÖTTBULLAR, SKAGENRÖRA, RÄKOR, INLAGD SILL, ÄGG  
OCH VARMRÖKT LAX.                  
       
TROLLETS DESSERTTALLRIK – 129 KR/PERSON
JULENS ALLA GODSAKER PÅ EN TALLRIK FÖR DIG SOM VILL  
UNNA DIG LITE EXTRA EFTER JULMATEN! SKUMTOMTAR,  
CHOKLAD, JULGODIS, BRIEOST, FIKONMARMELAD, ÄDELOST, 
DADLAR OCH PEPPARKAKOR.
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Hockeyentusiasten Andreas ”Tinge” Tinglöf utsedd till 
”Sveriges största hockeyfantast”

Det finns omkring 370 ishockeyföreningar i Sverige, men det var först 2018 som 
IK Österviking tillkom som den första i Söderköping. Tack vare ett initiativ av 
Vikbolänningen ”Tinge”. Att låta barn och unga få uppleva samma glädje till 
sporten som han själv gjort var nämligen hans dröm. 

Grattis till utnämningen Tinge! Hur känns det?
– Det känns otroligt roligt! Detta hade jag verkligen inte räknat med när jag an-
mälde mig till tävlingen. Men det är jag glad för nu att jag gjorde, säger Andreas...

Foto: Pressfoto

Exklusiv smygpremiär i Söderköping

Den 6 december har ”Jönssonligan kommer tillbaka” biopremiär i runtom i Sve-
rige, men nu står det klart att Söderköpings bio blir en av landets biografer som 
kommer få en exklusiv smygpremiär redan den 2 december. 
I rollerna som våra favoritskurkar ser vi Robert Gustafsson som Sickan, Jonas 
Karlsson som Vanheden, Anders Jansson som Dynamit-Harry och Jennie 
Silfverhjelm som Doris... 

Foto: Johan Paulin, Upphovsrätt FLX 2023

 

HAR DU MISSAT DE HÄR ARTIKLARNA?
Gör som tusentals andra och ladda hem appen - helt gratis!
  

Appen hittar du där appar finns. Kontakta oss på info@soderkopingsposten.se om du behöver hjälp.

Frida Envalls hjärta slår för yoga och holistisk hälsa

Hej Frida, berätta om dig själv.
- Som person är jag nyfiken, kreativ och har ett stort hjärta för yoga och ho-

listisk hälsa. Det som startade hela resan var egentligen en yogalärarutbildning 
som jag utförde i Stockholm 2020. Med en stark önskan om förändring i både 
mående och yrke kände jag mig kallad till att utbilda mig och lära mig mer. Jag 
fortsatte med en utbildning till ayurvedisk massageterapeut, den tiden var så rolig 
och gav mig så mycket att jag bestämde mig för att stanna kvar under ytterligare 
ett år. Då fick jag fördjupa mig om hur kroppen kan balanseras med hjälp av enkla 
förändringar i vardagen, till exempel med örter eller livsstilsförändringar. Det har 
sedan lett mig vidare till ytterligare utbildningar innan jag kände mig mogen för 
att starta Studio Livskraft by Frida i egen lokal...

Foto: Privat

Så gör man en dokumentärfilm; filmaren Lasse 
Johansson berättar

- Jag började min karriär som filmare 2017 med att gå en ettårig filmutbildning. 
Innan det jobbade jag bland annat 15 år på Dagens Nyheter i Stockholm. Förut-
om dokumentärfilmer har jag producerat och arbetat med en rad kortfilmer och 
långfilmen ”Change of heart” som spelades in i somras i Söderköping, Mogata och 
Norrköping...

 Foto: Lasse Johansson, Filmoasen
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Konst ** Konstnärsmaterial ** Inramningar                                                                                                 

Storgatan 10  
Tel: 073-692 42 96 Storgatan 1  

Välkommen!

Butiken med de  
unika julklapparna 

Designade och  
tillverkade i vår verkstad

Storgatan 5
614 30 Söderköping
0121-155 33
www.guldmakeriet.com
Följ oss på:    &

Köp era julklappar i 
en riktig bokhandel

Varmt välkomna!

info@soderkopingsbokhandel.se
eller ring 0121/100 98
Storgatan Söderköping

Extra öppet alla söndagar innan 
julafton kl 10-15 samt extra  

öppet 21-22/12 kl 10-17

Varmt välkomna hälsar
Anders och Louise

info@soderkopingsbokhandel.se
eller ring 0121/100 98
Storgatan Söderköping

Hjälp oss att lätta på lagret 
inför vår inventering

Stor REA 20-25 augusti

info@soderkopingsbokhandel.se
eller ring 0121/100 98

Storgatan Söderköping
Varmt välkomna hälsar

Anders och Louise

Följ oss på Facebook

Tänk på varandra i julhandeln  
och gör era julklappsinköp  

i god tid innan jul
Våra öppettider under december

Vardagar 10-18, Lör-sön 10-15
21-23/12 10-19, 24-26/12 stängt

God Jul och Gott Nytt År

Hagatorget 2 l, 0735-08 27 51

Välkommen till ett apotek i 
centrala Söderköping som 
alltid sätter kunden i fokus!
Mån-Fre 9-18, Lör 10-14

Hos oss på Apotek Hagatorget  
erbjuder vi dig personlig service, 
kompetens och lång erfarenhet.

Vi hjälper er med
ekonomi, lön & HR

Vi finns lokalt i Söderköping

Skönbergagatan 1B, 614 30 Söderköping

Välkommen att beställa dina 
favoritprodukter eller en 
demo på tel: 070-768 32 17.

Anne-
Louise 
Kroon 

20% 
Julerbjudande

PÅ ROSENSERIEN

Hagatorget, Söderköping  
Telefon: 0121-100 52
www.janneshembageri.se

Mån - Fre 7:30 - 17:00
Lör 8:00 - 15:00  
Sön  10:00 - 16:00 

Prova vårt goda julgodis! 

Varmt välkommen!

Vi har butiken full  Vi har butiken full  
med julklappstipsmed julklappstips

Hagatorget 2
0121-139 06

Fyll i din önskelista hos ossFyll i din önskelista hos oss

Sänkt bolåneränta 
-då finns det 
kanske utrymme 
att spara?  
 
Lägre boendekostnader kan göra den ekonomiska vardagen 
rikare och roligare, med möjlighet att unna sig det lilla extra. 
Men det är också ett bra tillfälle att spara för framtida behov. 
 
Välkommen att boka tid hos våra duktiga rådgivare för att hitta 
ett sparande som passar just dig! 
 
Du når oss på 0771-22 11 22.  
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Söker du bostad 
eller lokal?

Gör en intresseanmälan via vår hemsida:

www.westerbergfastigheter.se

Årets julklapp?

QR-kod för beställning
Beställ NU!

En uppskattad julklapp  
där din gåva även bidrar  

till att Söderköping är en bra plats 
att bo, leva & verka på

Du kan köpa mynten hos  
Boutique Ramunda, Guldmakeriet, Söderköpings Brunn och Ängens Blommor

www.isoderkoping.se

Vill du hjälpa 
Tomten på traven?

Du vet väl om att du kan skriva 
din önskelista i butikerna, så 

den som handlar julklappar får 
hjälp att hitta rätt?

God Jul!
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Många Söderköpingsbor är luttrade när man talar 
om nya E22 men i slutet av oktober togs så det första 
spadtaget inför nya sträckningen av E22.

Spadtaget togs i samband med att kommunen, på grund 
av vägprojektet, behöver flytta vatten- och avloppsled-
ningar intill Slussportens industriområde.

Therese Nordgren är samordnare för E22-projektet 
på Söderköpings kommun.

- Projektet är väldigt stort för kommunen, jag skulle 
säga det största sedan Göta kanal byggdes. Det här är 
kanske den första händelsen som syns för Söderköpings-
borna. Arbetet som inleds här idag med flytt av VA-led-
ningar kommer att pågå norr om Göta kanal till nästa 
höst då det är många och stora ledningar. Vi har sedan 
tidigare tecknat ett genomförandeavtal med Trafikverket 
angående finansiering och om hur vi fördelar kostnader-
na. Det har vi i det här fallet kopplat till VA-ledningarnas 
livslängd som vi sedan har fördelat procentuellt.

Det pågår många andra arbeten parallellt kopplat till 
E22-projektet. Vi arbetar med flera exploateringsplaner 
och vi har tagit fram en trafikutredning där vi har ut-
formningsförslag på hur en del gator kommer att se ut 
i framtiden och hur vi vill göra den här stadsomvand-
lingen som vi står inför. Så vi är bara glada och positiva.

- Allt är kopplat till regeringens beslut om natio-
nell plan i december som sätter finansieringen till hela 
E22-projektet. Så det är den vi väntar på då den styr 
den fysiska byggstarten genom Trafikverket som nu är 
planerad till hösten 2026. 

Efter inledningen ställde de närvarande upp sig för ett 
första spadtag. Jag ber Therese och Maria Fredriksson, 
kommundirektör om en kommentar efteråt.

Therese, hur känns det nu när det första 
spadtaget formellt är taget?

- Väldigt roligt. Det känns som att det är ett steg som 
visar att det fysiskt blir av. Att man sänder de signalerna 

till medborgarna. Vi jobbar ju med det här dagligdags så 
vi förstår ju att man inte har den insynen i projektet som 
medborgare.

Maria, vad betyder det här för Söderköping?
- Jag tänker att det betyder oerhört mycket att få den 

här vägsträckningen på plats. Vi vill inte vara en stad 
som är förknippad med köer och trafikljus utan vi vill 
vara en kommun som har helt andra förtecken. Så det 
känns jätteroligt att vi har kommit så här långt och det 
är otroligt kul att få vara med och ta det här steget. Precis 
som Therese säger så blir det här något väldigt konkret 
och att det syns att vi nu kommer vidare.

- Ja, det är ett stort steg i den här stadsomvandlingen 
som vi har arbetat med så länge, avslutar Therese.

Text och foto: Daniel Serander

Från vänster: Anders Eksmo, Kenneth Johansson, Therese Nordgren, Maria Fredriksson, Tuula Ravander,                
Fredrik Andersson Martin Sjölander, Stefan Eidborn, Christer Persson, Kjell Anderson GM.

Första spadtaget inför nya sträckningen av E22

Projektet är väldigt stort 
för kommunen, jag skulle 
säga det största sedan 
Göta kanal byggdes.

”

Therese Nordgren och Maria Fredriksson.

ÖPPET ALLA DAGAR FRAM TILL JUL!ÖPPET ALLA DAGAR FRAM TILL JUL!
Vard 10-18, Lörd 10-15, Sönd 11-15Vard 10-18, Lörd 10-15, Sönd 11-15

Fixpunkten Köpcentrum - 0731 53 20 15 - lekdax.comFixpunkten Köpcentrum - 0731 53 20 15 - lekdax.com

Klappat och klart

Vi hjälper dig med 
inslagning när du 
handlar hos oss!

Storgatan 5, Söderköping • 0702-499 371 

Tack för det gångna åretTack för det gångna året

God Jul &God Jul &  
Gott Nytt År!Gott Nytt År!

Läs gärna tidningen på nätet:  
www.soderkopingsposten.se

Eller i vår app varje dag



7

Hämta ditt kuponghäfte
på Mirum eller scanna 
QR-koden här:

 Julens
mest laddade kuponghäfte

Öppet för dig:
Butiker: Mån-Fre 10-20, Lör-Sön 10 - 18,  ICA Kvantum: Alla dagar 7-22
Willys: Alla dagar 8-21,  mirumgalleria.se

Samhällsinformation från Söderköpings kommun

VAD GÖR DU 
MED DITT MATAVFALL?

Nu är det snart dags för jul, en högtid där vi ofta äter 
god mat - och tyvärr blir det väldigt mycket matsvinn. 

Vad menas egentligen med matsvinn? Jo, det är mat 
som går bra att äta men av olika anledningar inte äts 
eller dricks upp. Varje år kastar vi cirka 15 kilo ätbar mat 
per person i Sverige. Dessutom häller vi ut cirka 18 kilo 
mat och dryck i vasken per person. För en familj med två 
vuxna och två barn motsvarar matsvinnet en kostnad på 
mellan 3 000-6 000 kr per år.

TIPS FÖR ATT MINSKA MATSVINN
Om du planerar dina inköp kan du minska ditt matsvinn. 
Du kan också hålla regelbunden koll på varor i skåp, kyl 
och frys så du inte behöver kasta något i onödan.

Titta, lukta och smaka innan du kastar. Lita inte enbart  
 på förpackningens datum.

Dela upp storförpackningar och frys in det som inte 
 går åt de närmaste dagarna

Förvara maten rätt. Oftast håller mat längre om det  
 är lite kallare i kylskåp och frys.

Frukt och grönsaker är det vi slänger mest. Köp  
 bara det du hinner äta upp.

Källa: Livsmedelsverket

Är du en av de 91 procent som 
sorterar ditt matavfall här i  
Söderköping? Stort tack till dig! 
 
Ditt sorterade matavfall återför 
viktiga näringsämnen till naturen 
och bidrar till att minska använd-
ning av konstgödsel.

Vad händer med avfallet?

Matavfallet som du sorterar åker 
till Linköping där det blir biogas. 
Matavfall som hamnar i den vanliga 
soppåsen kan tyvärr inte återvinnas.

Kan vi nå  
100% tillsammans?

Från 1 januari 2024 är det lag på 
att alla ska kunna sortera matavfall, 
både hemma och på jobbet. Vi är 
nära att nå 100 procent, det vill 
säga att hela Söderköping sorterar 
matavfall. För att nå hela vägen 
fram måste fler börja sortera sitt 
matavfall.

Bor du i flerbostadshus?
Du som bor i lägenhet måste också 
sortera ditt matavfall. Din hyres- 
värd ska se till att du har en av våra 
korgar för matavfall. Behöver du 
matavfallspåsar kan du fråga din 
hyresvärd efter fler. Det går också 
bra att hämta påsar på Söderköpings 
återvinningscentral, på Telegatan. 

Har du ingen matavfallskorg i din 
lägenhet? Fråga först din hyres-
värd. Du kan också kontakta vår 
kundtjänst för hjälp med dina  
frågor om sortering av matavfall.

Sorterar ni på  
din arbetsplats?

Du ska också sortera matavfall på 
din arbetsplats. Har ni inte den 
möjligheten? Be din fastighetsägare 
att kontakta vår kundtjänst så  
hjälper de er att komma igång.

KUNDTJÄNST FÖR RENHÅLLNING
Kundtjänst svarar på frågor om fakturor och abonnemang.  
Här kan du också bland annat beställa ny korg för matavfall.  
E-post: va.renhallning@soderkoping.se 
Telefon: 020-23 30 22, telefontid på vardagar kl. 9-11.30 och 13-14. 
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Det är snart första advent och med det dags för  
Söderköpings efterlängtade och traditionella  
adventsmarknad, som i år har rekord i antal  
utställare. Åsa Sjöberg är evenemangskoordinator på 
Söderköpings kommun. 

Hej Åsa, berätta om årets adventsmarknad.
- Intresset för att medverka som utställare är enormt. 

Förra årets adventsmarknad hade vi rekord i så väl utstäl-
lare som besökare. 

Vi har drygt sextio marknadsknallar som anmält sig 
så man kan förvänta sig ett brett utbud med de flesta 
ingredienser som en julmarknad kan tänkas behöva. 
Dessutom arrangeras julmarknader både hos Söderkö-
pings Brunn och Vidarlokalen, så hela stadskärnan fylls 
av torghandel.

Vad erbjuds det för aktiviteter utöver 
marknaden?

- Man kommer kunna träffa Söderköpings medeltida 
tomte som har sin vagn och önskebrevlåda på Fiskar-
torget, lyssna på julsagor eller ta en selfie i den vackra 
blomsterbågen med utsikt över Storån. Här kan man 
även grilla marshmallows över eldfat och se om det 
nappar i fiskdammen. För de sistnämnda aktiviteterna 

har vi god hjälp av Nyströmska skolans förening NAIF,  
Friluftsfrämjandet och Realgymnasiet i Norrköping. 

Vidare finns det möjlighet att följa med på intres-
santa guidade stadsvandringar med julglimtar. Gruppen 
8-teens är ett gäng skönsjungande åttondeklassare som 
kommer bjuda på julsånger a capella. Ett kärt återseende 
för många är hästen Lulle som tar besökarna med på 
en rundtur i stadens historiska kvarter. De lokala buti-
kerna, caféerna och restaurangerna håller också öppet, 
häribland öppnar Slussen Rum vid Kanalhamnen upp 
sin uteservering där man kan njuta av en värmande gu-
laschsoppa och glögg. 

Vågar man hoppas på någon dans kring    
granen?

- Självklart! Det blir dans kring granen på Hagatorget 
för alla som vill vara med men också dansuppvisningar. 

Vi vill passa på att tacka Hemköp, ICA Supermarket 
och Willys för deras generösa bidrag till alla dansande 
barn, tillsammans bidrar de med 300 godispåsar!  

Tidigare år har Svenska kyrkan samlat in 
julklappar till behövande under marknaden, 
kommer de göra det även i år?

- Ja, det kommer de att göra. I år öppnar de upp 
Klockaregården några timmar varje dag. Alla som vill får 
gärna bidra med en eller flera klappar! Julklapparna ges 
till behövande hushåll i Söderköping och Sankt Anna 
skärgård. Förra året skänkte våra besökare flera hundra 
julklappar, helt fantastiskt!

Vad hoppas du på för väderlek?
- Jag håller tummarna för lite snö, sol och 1–2  

minusgrader. 
Marknaden avslutas med ett Luciatåg som sjunger in 

julen med start från Rådhustorget och final på Haga-
torget. Jag ser verkligen fram emot årets adventsmark-
nad som också är mitt sista projekt som anställd evene-
mangskoordinator, avslutar Åsa Sjöberg och önskar alla 
välkomna till Söderköping för att uppleva den varma 
julstämningen.

Söderköpings Adventsmarknad arrangeras den  
30 november - 1 december kl 10.00-16.00. 

Text: Daniel Serander
Foto: Therése Eklöf

Ett kärt återseende på adventsmarknaden är hästen Lulle med vagn som erbjuder rundturer  
i vackra Söderköping.

Snart dags för stämningsfull adventsmarknad
Julkrans på förra årets adventsmarknad.

Julstämning i Söderköping.

Söderköpings 
Ekonomibyrå

God Jul & Gott Nytt År

Malin & Karin
Alphared AB   -   info@alphared.se

Önskar

i Söderköping AB 

Virkesgatan • Söderköping • 0121-131 70 

Din lokala installatör 

www.elcenter.se 

Din lokala installatör sedan 1989

Behöver du nya däck?  
Kontakta oss på telefon: 
0121-721 730 

0121-721 730   www.dackpartner.se
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Låt skogsägar- 
gLädjen växa
Med oss kan du prata skog, goda virkesaffärer och andra glädjeämnen. 

Hör av dig till någon av oss när du behöver någon som hjälper till att  
förverkliga dina mål med din skog.

holmen.com/skog

Johan Karlström
Virkesköpare Söderköping, 

Valdemarsvik, Östra Åtvidaberg 
072-732 52 54

johan.karlstrom3@holmen.com

Ville Göransson
Virkesköpare Norrköping, 

Söderköping 
076-133 47 18

ville.goransson@holmen.com

Nu närmar sig julen!

Välkommen till vårt klassiska julbord och fånga 
julstämningen i en miljö med anor och tradition. 

Musikunderhållning lördagar & söndagar med Roland Engdahl.

För bokning: ring 0121-10900 eller info@sbrunn.se 

Besök oss på www.sbrunn.se. 
Vi hälsar er juligt välkomna till oss!

Julkonsert
7/12 Vinterglans & Julefrid

Med Samuel Åhrberg, 
Åsa Sjöberg, Claes Lövgren 

& Roland Engdahl.
 18/12 En oförglömlig konsert

Med sångerskan Sonja Aldén
En av Sveriges mest

folkkära artister.
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”I staden Söderköping, precis som i alla andra  
svenska städer, närmade sig julen med stormsteg, 
och det var dags för dess invånare att ännu en gång 
återuppta allt traditionellt stök inför julen. På något 
märkvärdigt sätt verkade alltid dygnets timmar 
veckorna före jul vara färre än andra tider på året, när 
allt skulle arrangeras på exakt samma sätt som alla 
andra år, för att alla skulle känna igen sig och få jul-
känslor och tindra med ögonen, precis som förr. Just 
denna särskilda kväll lyste stjärnorna extra starkt på 
himlavalvet och snön pudrade långsamt och nästan 
magiskt både gator och torg.” 

Så börjar sagan om Alfreds jul, som Teater Sythercopie 
sätter upp 14 och 15 december i Söderköping. Pjäsen 
är en familjeföreställning och riktar sig främst till barn 
mellan 5 och 13 år. 

Handlingen utspelar sig i Söderköping någon gång 
under förra seklet och är inte exakt tidsbestämd, då vi 

tänjer lite på stilar och språkbruk, allt för att passa in i 
känslan och andan av historien. Huvudpersonen är fjor-
tonårige Alfred vars ledord är ”rättvisa” och som lockas av 
tanken att ”ta från de rika och ge åt de fattiga”, precis som 
Karl Bertil Jonsson. Just denna jul bestämmer sig Alfred 
för att göra skillnad i världen han också, fast på sitt eget 
lilla vis. 

Sist Teater Sythercopie satte upp en större föreställning 
var 2019 då vi spelade ”Tant Grön, Tant Brun och Tant 
Gredelin”, och har efter det bara arbetat med mindre pro-
duktioner. Pandemin med sina restriktioner gjorde att vi 
tappade lite fart. Nu vädrar vi dock morgonluft igen. I 
ensemblen har vi fått in några lysande barnskådespelare. 
Edvin Kvistell, Lara Björklund och Stina Netz har redan 
spelat teater med oss flera gånger. Nu senast var det under 
Gästabudet, förra julen i Charles Dickens ”En julsaga” 
och både i år och förra året på dramatiserade vandringar. 
Övriga skådespelare är Carola Fogelgren, Barbro Alvebo, 

Denice Frid och Nathalie Osju. Förutom i uppsättningar 
med Teater Sythercopie har samtliga också spelat teater 
med andra aktörer.

Berättelsen är helt nyskriven av Nathalie Osju och 
Barbro Alvebo och har bearbetats av Daniel Ankarsten, 
som dessutom är pjäsens regissör och konstnärlige ledare. 
För Teater Sythercopies räkning har han tidigare regisse-
rat bland annat Madicken och Peter Pan som sommarte-
atrar på Forsemanska gården och i Brunnsparken. 

I samband med årets julföreställning finns det möjlig-
het för alla att ge sig ut på skattjakt, eller ”klappjakt”, och 
hitta små julklappar och överraskningar med hjälp av di-
verse ledtrådar. Gå in på Facebook eller hemsidan för att 
få veta mer. Jakten börjar under julmarknaden och pågår 
fram till föreställningshelgen 14-15 december.

Text: Barbro Alvebo
Foto: Nathalie Osju

Alfred, Astrid, berättare och Linnéa.

Alfreds jul - en julsaga i Karl Bertil Jonssons anda

Just denna jul bestämmer 
sig Alfred för att göra  
skillnad i världen han också, 
fast på sitt eget lilla vis. 

”

Berättaren och Linnéa. Constance, Clara och Beata.

Vi utför alla slags plåtarbeten  
till takrenoveringar

Välkommen att kontakta oss: 076 199 73 96

Vi utför nybyggnation, renovering, 
byggnadsvård, timring och tillbyggnad

Kontakta oss för en kostnadsfri offert!

hakanssonsbygg.se - info@hakanssonsbygg.se - Följ oss gärna på Facebook
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PHILIPS
Rakapparat
S3143/00 SHAVER P-CAP

 649:-
   (ord. pris 899:-)

SÖDERKÖPING Ågatan 4 tel 0121-120 20 k-bygg.se 
Måndag - Fredag 07.00 - 18.00 Lördag 09.00 - 14.00
Erbjudandet gäller 28/11 2024 eller så långt lagret räcker och kan inte kombineras med andra 

erbjudanden. Vi reserverar oss för ev. tryckfel och slutförsäljning.

BOSCH 
Sladdlös dammsugare
BCS611AM

2 990:-
(ord. pris 3 990:-)

Art nr 114087

25%
RABATT

CASHBACK
CASHBACK

 200:-

SPARA
250:-

Minsjö Säteri
605 96 Norrköping

Telefon: 011-70792 
minsjo.sateri@gmail.com

Öppet: ons-fre kl. 12-18, lör kl. 11-16
Sön 2:a, 3:e och 4:e advent kl. 12-15

Välkomna till vår julmysiga butik!Välkomna till vår julmysiga butik!

Vi bjuder på  Vi bjuder på  
julkakor och  julkakor och  

kaffe/te!kaffe/te!

Var med i vårt Var med i vårt 
jullotteri!jullotteri!

Här hittar ni jul-Här hittar ni jul-
klapparna till henne, klapparna till henne, 
honom, hunden och honom, hunden och 

till dig själv!till dig själv!

Sterkar Djúpur lakkrisgott

450 g dadlar, hackade
300 g smör
130 g farinsocker
150 g Kellogg´s Rice Krispies eller liknande
300 g isländsk mjölkchoklad
150 g isländska Sterkar Djúpur kurl

1. Smält smör och dadlar tillsammans på låg värme i en stor kastrull.
2. Tillsätt farinsocker och rör tills allt är väl blandat.
3. Tillsätt Rice krisp och Sterkar Djúpur kurl och blanda.
4. Häll i smeten i en form med bakplåtspapper. 
Ställ i frysen i ca en timme.
5. Smält chokladen och häll över blandningen. 
Låt stelna. Skär i lagom stora bitar och njut.

Enkla recept på julgodis - med lakrits
Nammi tipsar om spännande sätt att använda lakrits i julbaket. 

Lakkrístoppar

3 st Äggvitor
200 g farinsocker
150 g Nóa kropp
150 g Eitt Sétt lakkriskurl

1. Vispa äggvita och farinsocker till en fast konsistens
3. Rör försiktigt ner lakkriskurl och Nóa kropp i den hårt vispade äggvitan.
4. Klicka ut smeten på en plåt med en tesked.
5. Grädda i mitten av ugnen i 150°C i 15-20 min, om de fortfarande är väldigt mjuka, 
grädda lite till.

Notera! Temperatur och tid kan variera beroende på ugn.

Psst, missa inte Nammis goda tävling på sidan 19.

Foto: Freyja Foto: Nói Sirius



12 Söderköping

Visst är det stämningsfullt att se alla vackra granar, 
den glittrande julbelysningen och granriset i skylt-
fönstren och dess färgglada kontrast mot den vita 
snön under de kalla vinterpromenaderna? 

Några som månar om julkänslan är Frontespisen som 
äger ett antal fastigheter i centrala Söderköping med 
omnejd. Madelene Öhlund från Frontespisen berättar 
mer. 

Hur arbetar ni med julpyntningen i 
Söderköping?

- Redan i oktober påbörjas arbetet inför första advent. 
Vi brukar använda omkring 25 granar per år, i storlekar-
na från att ha i kruka vid entréerna till femmeters gra-
nar som pryder våra innergårdar. Utöver dessa tillverkar 

vi ett 20-tal grangirlanger med belysning som vi fäster 
på fönsterblecken i skyltfönstren hos våra kommersiella 
hyresgäster. Vi brukar samla arbetslaget en dag där vi 
arbetar med girlangerna och passar på att ha lite mys 
med julmusik, glögg och skinksmörgås.

Historiskt sett har vi köpt granar genom en företagare 
i Söderköping, men nu ska han sluta med försäljningen 
så därför hämtar vi årets granar från egen fastighet. Hur 
vi gör kring granarna nästa år återstår att se. 

Hanteringen att gå ut i skogen, hugga gran, gran- och 
tallris samt ta med dem ”hem” tar förstås mycket tid men 
vi tycker att det är välinvesterad tid för att skapa trivsel 
för såväl hyresgäster som lokalbefolkning.

Utöver granarna är det en del annat pynt som ska på 
plats; kransar på entrédörrar, tallris i vaser, julgranar i 
trapphus, ljusgardiner på fasader och en och annan tom-
te ska tas fram. 

Vad brukar ni få för respons från  
hyresgästerna?

- Det är väldigt uppskattat och de tycker att det är 
trevligt och roligt när vi pyntar och gör fint samt att vi 
bryr oss. Men vi får även uppskattning från Söderkö-
pingsborna. Det är viktigt att skapa trivsel och hemtrev-
lig känsla.

Att göra allt det här är helt frivilligt från vår sida men 
sen så älskar jag julen. Att få bidra till den härliga jul-
stämningen och väntan inför julen. Jag vet vad det gör 
med mig när jag får pynta. Det rimmar liksom väl med 
vad julen handlar om, att sprida kärlek, ljus, hopp och 
glädje.  

Text: Daniel Serander
Foto: Privat

Julstämningen viktig för fastighetsbolaget Frontespisen

Missa inte Söderköpings Ryttarsällskaps ridande 
luciatåg. Sedan flera år tillbaka arrangerar SRS 
ett ridande luciatåg. Gunilla Melin är  
ridskolechef.

När och hur kommer det sig att ni börja-
de med traditionen med ridande lucia?

- Vi började med traditionen efter att jag tänkt 
tillbaka på mina luciafiranden till häst som liten, då 
jag red på Åby Ridskola utanför Norrköping. Då 
brukade vi ta en tur med sång till ålderdomshemmet 
i Jursla som låg nära.

Vilken tid kan man se tåget och vad  
har ni för rutt?

- Från omkring kl 18.00 kommer vi att utgå 
från Albogastallet, ta oss ned via kommunhuset 
till Stinsen, över E22 och via Skönbergagatan för-
bi Brunnen. Därefter mot Brunnsparken, längs ån, 
korsa E22 vid Stinsen, via gångvägen mot Vänsögår-
den och tillbaka till stallet. 

                         Text: Daniel Serander
                             Foto: Åke Serander

Lucia kommer ridande även i år

Övriga dagar mot förfrågan 
I större sällskap ingår buss

Boka även vårt förmånliga  
boendepaket med julbord och  

hotellrum eller stuga

Boka på 0121-511 33 ank 4
www.skargardsbyn.se

Julbord i S:t Anna
7-8/12 och 14-15/12

Pris: 695 kr/per person
Skärgårdsin

spire
rat ju

lbord  

med mycket lo
kala råvaror

Snöskottning, efter Rutavdrag och per person upp 
till 30 min 100 kr, över 30 min - 60 min 200 kr
Snöskottning, efter Rutavdrag och per person upp 
till 30 min 100 kr, över 30 min - 60 min 200 kr

Snöskottning, efter Rutavdrag och per person upp 
till 30 min 100 kr, över 30 min - 60 min 200 kr
Snöskottning, efter Rutavdrag och per person upp 
till 30 min 100 kr, över 30 min - 60 min 200 kr

Möjligheternas Hus startade år 2010.
Här finns bred kompetens och  
erfarenhet. Rot och Rut tjänster  
utföres hos kunden.

Blixtlås, lagning, uppläggning av  
hemtextilier/kläder enligt dina önskemål.

Flytt/veckostädning, fönsterputsning  
och storstädning.

Uppsättning av tavlor, lampor, gardiner 
m.m. Inköp och monteringshjälp. 
Cykelreperationer och symaskinsservice.

Flytt- och veckostädning,  
fönsterputsning och storstädning.

0121-10747     -     070-147 13 46     -     070-864 69 89     -     www.mhsoderkoping.se0121-10747    -    070-147 13 46    -    070-864 69 89   -   076-627 54 81   -    www.mhsoderkoping.se
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Tillsammans med mörkret kommer också den sköna 
tystnaden. Den liksom hörs mer såhär års. Kanske fra-
sar snön som möter vinterskorna där du på nyårsafton 
går mot Rådhustorget. Du hör hur det knastrar ur hög-
talarna någonstans en bit ifrån. Du vet, att där förbe-
reder sig kommunfullmäktiges ordförande med övriga 
nyårsgänget inför det stundande firandet. Snön börjar 
sakta dala ner från himlen, och kanske har flingorna 
frusit fast på träden och glimmar sådär som i en film. 

Staden är mysigt upplyst och du kommer i stämning.

Nyårsprogrammet startar klockan 18.00 och bjuder på 
en vacker röst ackompanjerat med piano. Vi får i van-
lig ordning lyssna till en nyårshälsning från scenen och 
kvällen avslutas med ett ljusspel som fångar publiken i 
mörkret.

Längs med å-promenaden har ljusen tänts och på Råd-

hustorget brinner det i eldkorgarna. Ljuset lyser upp i 
mörkret och ljudet av sång tar för en stund över tystna-
den. Låt oss mötas och önska varandra ett gott nytt år!

Text: Sandra Sandborg Cardenas, 
kultursekreterare 

Söderköpings kommun
Foto: Åke Serander

Vi möts för att fira in det nya året

Söderköpings-Posten

Julskyltningstävling 

i Söderköping 

Från lördag den 30 nov kl 10:00

Rösta på den verksamhet där du 

hittar/känner den trevligaste och 

mysigaste julstämning

Jag röstar på: 

Namn:
Telefonummer:

Lämna svar till Söderköpings-Posten senast den 15 december 
och var med i utlottning av Söderköpingsmynt. 
Vinnarna blir kontaktade via telefon.

Storgatan 2, 614 30 Söderköping (brevlåda finns på gården)

Årets julklapp?

Beställ redan NU!
Vi erbjuder dig som beställer mynt före 15 november
• Halva priset på pungen till myntet
• Köper du till 10 personer, mynt för 500kr/person så

bjuder vi på pungen. Julgåva värd 500kr är skattefri.

En uppskattad julklapp där din 
gåva även bidrar till att Söderköping 

är en bra plats att bo, leva & verka på.  

 Det ger butiker, restauranger och  
  salonger m.fl. möjlighet att hålla ett 

brett utbud & ge god service.

QR-kod till  
beställningsformulär

Lördag 
26 oktober

Shoppa Äta & Njuta
med 

Myntet är Söderköpings eget presentkort och finns  
i valörerna 100,250 & 500kr. 

Våra medlemmar som du ser nedan tar emot myntet 
som betalmedel.

Vill du ge bort ett mynt som gåva? Köpa dem hos  
Boutiuqe Ramunda, Guldmakeriet, Söderköpings Brunn 

eller hos Ängens Blommor 

Tack för att du handlar hos
våra medlemmar!

#händerisöderköping #möjligheternassöderköping
#shoppaätanjuta #isöderköping #söderköpingsmyntet
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Följ oss på 
 Instagram & Facebook!

Annonsering i samarbete med

Håll utkik efter
denna bild hos  

deltagande aktörer

www.isoderkoping.se
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Stadsmiljöföreningen bjöd in till samtal
En kväll i november samtalade Samhällsbyggnads-
nämndens politiker om temat "Hur kan vi utveckla 
och bevara Söderköpings identitet"? Det var inte en 
debatt utan en möjlighet att utbyta tankar om hur 
Söderköping kan utvecklas utifrån stadens speciella 
förutsättningar.

Matts Eriksson, Stadsmiljöföreningens ordförande, in-
ledde med att berätta att föreningen nu har mer än 100 
medlemmar. Föreningens syfte är att man vill verka för 
att Söderköping ska utvecklas hållbart med hänsyn till 
de unika natur- och kulturhistoriska värden staden har.

Moderator för aftonen var Hans Revenhorn, tidigare 
stadsbyggnadsdirektör Norrköpings kommun,
nu medlem i Stadsmiljöföreningen. Närvarande politi-
ker från nämnden var: Peter Karlström (C), Ann-Britt 
Rangefelt, 2:e vice ordförande (SD), Anwar Samuelsson, 
ordförande (M), Kenneth Johansson, 1:e vice ordförande 
(S) samt Ellen Friberg, tidigare ledamot Söderköpingsi-
nitiativet (SI).

Tre teman för kvällen, först Stadens identitet 
Hur ser ni på balansen mellan det medeltida arvet, struk-
turerna, byggnadernas karaktär och skala, samtidigt som 
det kommer in nya aktörer som vill utveckla staden och 
kanske inte självklart följer det gamla mönstret? Balan-
sen mellan att bevara och utveckla, hur tänker ni kring 
detta, frågade Hans.

Kenneth (S) inledde: Jag tycker det är viktigt att vi får 
människor inne i centrala staden och att det inte blir så 
tomt som det är just nu. Idag kan man se mycket gråpap-
per i skyltfönstrena, butikerna slår igen. Det beror myck-
et på att det inte finns folk som rör sig där. Jag tror det 
måste finnas bostäder i centrala Söderköping som gör 
att det blir liv och rörelse så att det inte blir en död stad.
Då måste det på något sätt in fler bostäder och det får 
inte bli så att det byggs på alla platser. Förtätningen kan 
vara väldigt jobbig om det byggs på alla gröna områden. 
Ja, då finns möjligheten att istället bygga på höjden för 
att man ska kunna få in flera bostäder, men då måste 
man också tänka på att bevara det gamla. Jag kan inte 
tänka mig höga hus i Hagaparken eller något sånt, men 
det måste bli lite höjd på husen för att kunna få in flera 
bostäder.

Peter (C): Ja, om vi ska prata stadens identitet så vill 
jag bara börja med att säga att i samhällsbyggnaden har vi 
också att bevaka hela Söderköpings utveckling. Jag till-
hör de som tror på en fortsatt utveckling både i stad och 
på landsbygd. Om vi sedan talar om stadens identitet så 
tycker jag att den formas av er som är här, alltså invånar-
nas självbild. Det är för mig stadens identitet, den skapar 
vi tillsammans, självbilden av vad som är Söderköping…
Funktionsblandningen är det som gör en stad. Det är 
ju puls, liv och det är rörelse. Och då måste vi stärka 
handelsstråk och upplevelsen. Inte bara under en som-

marmånad, utan en längre tid på året. Så det är en mix 
av frågor som skapar stadens identitet.

Ann-Britt (SD) Jag är helt övertygad om att högre 
hus i centrala Söderköping inte hör hit, vi är väldigt 
bestämda på den punkten. Högre hus kan man bygga i 
utkanterna av stan. Men inne så gäller det att bevara Sö-
derköpings identitet och den tycker jag är väldigt tydlig. 
Man promenerar och ser alla fina hus som vi har idag. De 
gröna lungor som finns i stan. Det är viktigt att bevara 
sådant. Jag tycker att när man bereder bygglov så gäller 
det att tänka på att det inte måste vara kortsiktiga vinster. 
När man bygger nya hus så kommer de att stå länge.

Anwar (M): Jag ser att människor är väldigt engage-
rade i det som jag lite slarvigt en gång i tiden kallade för 
”innanför tullarna”. Man kan se lite andra aspekter när 
nya E22 kommer, var man kan hitta nya tillväxtområden. 
Det tycker jag har varit en väldigt bra och viktig debatt. 
Sen gäller det naturligtvis att man hittar entreprenörer 
som är beredda att följa det som Söderköpingsborna vill, 
för att kunna skapa den här förtätningen. Men jag tycker 
att de senaste två åren har varit väldigt bra, måste jag 
säga. Man engagerar sig i frågor, var man tycker att den 
här tillväxtzonen ska skapas. Och vi, som vi var är inne på 
i detta samtal, att Söderköping är inte bara en stadsmiljö.
Stadsmiljöföreningen har varit väldigt duktiga på att 
belysa just de frågorna som jag förut kallade ”innanför 
tullarna”, när det gäller den här förtätningen. Men Ken-
neth har rätt, vi behöver ju naturligtvis hitta tillväxtzoner, 
annars kommer vi att fastna in i ett småstadsperspektiv. 
Men jag är inte speciellt orolig för Söderköpings framtid. 
Vi har ett väldigt bra tryck och det gäller att hitta rätt i 
den här identiteten.

Ellen (SI): I de beslut som har tagits tidigare vad gäl-
ler förtätning och i de planer som finns så är det tre skäl 
som anges som motivation. Det ska byggas högt så att 
det blir kostnadseffektivt för byggherren, vi vill ha flera 
människor som rör sig i staden och vi vill få in ytterligare 
skatteintäkter. Det är klart att det finns en bättre ekono-
mi, när man bygger högre, men vad gäller de andra två 
perspektiven så finns det egentligen inget belägg för att 
dessa skulle stämma, särskilt inte vad gäller ökade skat-
teintäkter. Vi har ett omfördelningssystem av skatter på 
riksnivå som gör att vi till förlorar pengar på folk som 
flyttar hit. Det är väldigt komplexa analyser kring de här 
områdena. Vi är nästan 14 500 invånare i kommunen. 
Så om alla som bor i kommunen skulle välja att handla i 
de butiker som finns i Söderköping, så tänker jag att då 
skulle man ändå ha ganska god tillgång till kunder. Men 
det finns annat som gör att man handlar på nätet eller 
åker till den större staden Norrköping, sådana företeelser 
är inte unika för Söderköping. Så det behöver till något 
annat än just förtätning. Det är kanske så idag att det är 
fler som kommer till Söderköping från andra kommu-
ner för att uppleva den idyll vi har, än att vi som bor här 
premierar de butiker som finns. Det är därför viktigt att 
bevara den känsla som finns just i innerstaden, atmosfä-

ren, så fler besöker våra butiker.
Så jag tänker att det finns många viktiga aspekter att 

ta upp innan man kan säga att vi måste förtäta, vi måste 
bygga högt, vi måste få in mer människor i den centrala 
stadskärnan. Jag tror inte det är lösningen på problemet.

Demokratisk process och medborgarinflytande
Nästa tema: Den demokratiska processen och medbor-
garinflytande. Här var nämndens ledamöter självkritiska 
till hur kommunens översiktsplan från 2015 respektive 
2018 nyttjas. Man känner ett behov av att mer regel-
bundet uppdatera planen, i likhet med hur vissa andra 
kommuner arbetar. Här nämndes Trosa kommun som 
förebild. En tanke är att förnya planen åtminstone var 
fjärde år och då kanske i mitten av mandatperioden. För 
att omarbeta planer åtgår resurser, men en aktuell, för-
ankrad och väl genomarbetad översiktsplan kan säkert 
innebära effektivitetsvinster, när det löpande planarbetet 
löper smidigare.

E22:ans nya sträckning
Det tredje och sista temat gällde vad som händer när 
E22:an får en ny sträckning. Flera centrala tomter kom-
mer att frigöras längs Erik Dahlbergsgatan. Frågan inne-
bär många utmaningar men också många möjligheter. 
Här fick publiken i mindre grupper diskutera och doku-
mentera möjliga utmaningar och möjligheter. Ett arbete 
som senare skulle sammanställas och överlämnas till
Samhällsbyggnadsnämnden. Publiken fick en genom-
gång av den nya sträckningen med aktuella avfarter. En 
viktig avvägning är var bilister ska lockas att köra av E22 
vid något av de fyra trafikplatserna; Slussporten, Norra, 
Västra eller  Södra. Naturligtvis vill man att många ska 
besöka staden, men hur skyltningen ska utföras är en 
viktig fråga så att trafikstockningar inte uppstår och att 
fordonen leds till parkeringsplatser.

Kommande evenemang från Stadsmiljöföreningen 
är att representanter från Skara kommun, Jonathan Na-
raine, tf. stadsarkitekt och Peter Blom, utvecklingschef, 
besöker Stinsen den 9 december och då beskriver hur 
invånarnas synpunkter vägs in i medborgardialoger. På 
Skara kommuns webbplats kan man läsa; Arkitekten 
Erik Bergh lyfter ofta vikten av att tänka på helheten i 
planeringen. Invändningar från invånarnas sida kommer 
först när planerna är ute på granskning och det är sällan 
möjligt att göra stora förändringar så sent i processen. 
Därför är det värdefullt att istället få lyssna till männ-
iskors idéer och bygga något tillsammans, där samsyn 
skapas kring det som är viktigt: gemenskap, trygghet och 
en plats för barnen att växa upp på.

Möjligtvis är detta synsätt en pusselbit i arbetet att 
förbättra invånarnas inflytande för att möjliggöra en ef-
fektivare och bättre förankrad planprocess i Söderköping.

Text och foto: Åke Serander

Peter Karlström (C), Ann-Britt Rangefelt (SD), Anwar Samuelsson (M), Hans Revenhorn moderator,  
Kenneth Johansson (S) samt Ellen Friberg (SI).

För att omarbeta planer 
åtgår resurser, men en  
aktuell, förankrad och väl 
genomarbetad
översiktsplan kan säkert 
innebära effektivitets-  
vinster, när det löpande  
planarbetet löper smidigare.

”
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Söderköpings kommun har fått ett kontaktcenter
Omorganisationen inom kommunen har lett till en 
rad olika förändringar, exempelvis etableringen av  
ett kontaktcenter. Therése Eklöf, som är  
verksamhetschef för Kultur, kommunikation och 
service dit kontaktcenter hör, berättar mer.

- Kontaktcenter är fysiskt placerat i kommunhuset och 
bemannar receptionen växeln och kommunens övergri-
pande maillådor. Ambitionen är att de ska kunna sva-
ra på de första och lite enklare frågorna för att avlasta 
nämndernas handläggare och minska köerna. Det kan 
exempelvis vara frågor om öppettider, var man hittar in-
formation inför en ansökan om bygglov eller för en plats 
till ett äldreboende och hur man hittar information om 
evenemang eller skolor på kommunens hemsida. 

Vilka arbetar på centret och hur många är de?
- Medarbetarna har tidigare arbetat inom olika delar 

av kommunen, som till exempel skola, samhällsbygg-

nadsförvaltningen och socialtjänsten. Den erfarenheten 
underlättar mycket för att de ska kunna besvara medbor-
garnas frågor. Gruppen består av fem medarbetare och 
en enhetschef. Hur många de blir i framtiden beror dels 
på våra ekonomiska resurser men också på hur djupgåen-
de frågor de förväntas kunna svara på, då mer omfattande 
svar kräver mer tid för medarbetaren.

Vill öka tillgängligheten
- Satsningen görs för att vi vill bli mer lättillgängliga 

som kommun. Vi har sett behovet genom olika mätning-
ar, man upplever att det är svårt att få kontakt och vänte-
tiderna riskerar bli långa. Därför öppnar vi centret för att 
satsa på ett annat arbetssätt. Kontaktcenter har provats 
i andra kommuner. Ibland med stor framgång, ibland 
mindre framgångsrikt. I det senare fallen har det kanske 
blivit för många och invecklade frågor direkt vid start. 
Så nu går vi framåt i mer varsam takt och bygger upp 
därifrån. Förhoppningen är att medborgarna ska märka 

skillnad inom några månader när vi byggt upp en bra bas 
för snabbare svarshantering.

Har det funnits någon tanke att förlägga  
etableringen i centrala Söderköping?

- Det finns ett stort önskemål och efterfrågan från 
bland andra näringslivet som jag är väl medveten om. 
Det vi har i sikte är att i framtiden ha en reception/med-
borgarkontor på Stinsen. På så vis är ambitionen framåt 
en mer central etablering. Dock saknar vi andra centralt, 
kommunägda fastigheter som vi kan nyttja och politiken 
vill just att vi i första hand använder våra egna fastigheter 
av kostnadsskäl. Med nya sträckningen av E22 så kom-
mer Stinsen i framtiden att upplevas än mer som en del 
av stadskärnan när Erik Dahlbergsgata blir en stadsgata. 

Text: Daniel Serander
Foto: Söderköpings kommun

Therése Eklöf, verksamhetschef Kultur,  
kommunikation och service och Pernilla Nilsson, 
enhetschef Kontaktcenter ser fram emot att  
satsningen bidrar till högre tillgänglighet och 
service gentemot kommunens medborgare och 
näringsliv.

»Förhoppningen är att  
medborgarna ska märka skillnad 
inom några månader när vi byggt 
upp en bra bas för snabbare  
svarshantering.«

 

PRESENTERAR PROGRAMMET 1/12 – 18/12 2024   Med reservation för eventuella ändringar 

Köp biljetter på www.soderkopingsbio.se  Ringvägen 45A        Tel. 0121 - 141 51 

Arthur — the king 
Se den otroliga historien om Arthur – 
gatuhunden som lämnade djungeln och 
hittade hem av bästsäljaren Mikael Lind-
nord. 
 
 
 
 
 
 
 

Tor 5/12 kl 18.30 
 

Wicked 
Efter två årtionden som en av de mest 
älskade och långlivade musikalerna på 
teaterscenen, gör Wicked äntligen sin 
hett efterlängtade resa till vita duken, i ett 
spektakulärt, filmiskt event.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Sön 1/12 kl 15.00 (Eng tal) 

Sagan om ringen—Striden vid 
Rohan 
Berättelsen om historien bakom Helms 
Deep, hundratals år före det ödesdigra 
kriget, och skildringen av bloddränkta 
tider för fortets grundare, Helm Hammer-
hand, kungen av Rohan. 
 
Sön 15/12 kl 15.00 

              I samarbete med 

 @soderkopingsbio             facebook.com/soderkopingsbio             soderkopingsbio.se 

Följ oss på våra sociala medier för de senaste nyheterna och uppdateringarna. Köp biljetter på vår hemsida! 

Vaiana 2 
Vaiana får ett oväntat meddelande från 
sina upptäcksresande förfäder och beger 
sig ut på Oceaniens vidsträckta hav och 
förrädiska, okända vatten på ett äventyr 
som överträffar allt hon tidigare upplevt. 
  
 
 
 

Sön 8/12 kl 15.00 
Sön 15/12 kl 15.00 

Jönssonligan kommer tillbaka 
Efter år på flykt återförenas Sickan med 
Vanheden, Harry och Doris för en ny 
kupp. Planen, tajmad in i minsta detalj, 
är att stjäla ett komplett T-rex-skelett från 
Naturhistoriska riksmuseet.  

 
 
 

Mån 2/12 kl 18.30 (Smygpremiär) 
Sön 8/12 kl 18.30 
Sön 15/12 kl 18.30 
Ons 18/12 kl 18.30 

SÖDERKÖPINGS BIO 

Gula änkan 
Baserad på den sanna historien bakom 
champagnefamiljen och imperiet Veuve 
Clicquot. Efter sin mans förtidiga död 
ignorerar Madame Clicquot konvention-
en om att hon som kvinna inte kan styra 
en vinverksamhet. 
 
 
 
 

Sön 1/12 kl 18.30, Ons 4/12 kl 18.30 

Vi önskar alla våra besökare en god jul och gott nytt år.  
  
  
 Håll utkik efter vårt  
 jullovsprogram  
 där vi kommer visa  
 bl.a. dessa filmer 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Mer info finns på våra sociala medier och vår hemsida soderkopingsbio.se 

Snart är det jul

Varmt välkommen in till oss!

Hagatorget 2 l, 0735-08 27 51
mån-fre 9-18, lör 10-14

Söderköpings-
favorit Julsenap
10% rabatt vid köp av två

Julchoklad, julte 
och julklappar är på 

tillfälligt besök

Seniortisdagar
7% rabatt

Äkta persisk saffran
(1 påse 0,5g för 35 kr

2 påsar för 60 kr)

Nyhet! 
Ekologisk saffran i hela pistiller 

från Iran 1,5g i glasburk
119 kr/st. Begränsat antal!

Slussporten, Söderköping
www.lundqvistelocds.se

Vi är ditt lokala och trygga 
alternativ av elektriker i  
Söderköping, Valdemarsvik 
och på Vikbolandet.

Kjell Lundqvist: 0701-451 511
Tommy Svensson: 0705-775 251

Varmt välkommen att 
kontakta oss för en 
kostnadsfri offert.

Söderköping
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Det är skolorna i Söderköpings kommun som är  
den stora utmaningen framåt när det handlar om  
lokalfrågor. Men även behovet av äldreboenden. 

Det framgår av den nyligen presenterade strategiska lo-
kalförsörjningsplanen 2024-2034.

Hur stort kommer behovet av förskolor att vara? Hur 
många platser på äldreboenden behövs och hur många 
högstadieelever kommer det att vara på Ramundersko-
lan om fyra, fem år? Det är frågor som den strategiska 
lokalförsörjningsplanen bland annat ska ge svar på.

- Planen bygger på prognoser där det handlar om att 
bedöma utifrån statistik från Statistiska Centralbyrån, 
Frågan om lokalbehoven på kort och lång sikt har också 
skickats ut till kommunens olika förvaltningar. Och uti-
från det görs sedan prioriteringar, säger lokalstrateg Ken-
neth Edström som arbetat fram lokalförsörjningsplanen 
som gäller tio år framåt. Utgångspunkten är enligt Ken-
neth Edström att alltid se till att lokalerna är ändamål-
senliga och att det finns en balans mellan tomma lokaler 
och behov av lokaler.

Följden av det har bland annat lett till att Ramunder-
skolan har fått bygga ut medan en förskola i kommunen 
framöver, enligt ett förslag, kommer att få läggas ner i 
takt med att antalet förskolebarn minskar.

- Jag kan tyvärr inte i dagsläget säga vilken förskola 
det handlar om, säger Kenneth Edström.

Nyströmska skolan och Brobyskolan kan få ny 
verksamhet

Ett annat förslag som avser Nyströmska skolan är att 
låta SFI och anpassad skola flytta in eftersom flera loka-
ler står tomma när inte längre de teoretiska gymnasie-
programmen finns kvar där.

Och Brobyskolan, vars huvudbyggnad dömts ut och 
står tom efter att ha orsakat hälsoproblem, kommer på 
sikt att få en annan typ av verksamhet.

- Det finns förslag på en ny kommunal verksamhet 
där, riktad mot ungdomar, men mer än så kan jag inte 
säga just nu, säger Kenneth Edström.

Bergaskolan ett problem
Bergaskolan är sedan en tid tillbaka ett problem för Sö-
derköpings kommun. Lokalerna är inte ändamålsenligt 
och det pågår en utredning för att få till en helt ny skol-
byggnad. Planen på nybyggnad är satt till 2028.

Men här vill politikerna snabba på processen.
- Vi har gett kommundirektören i uppdrag att göra en 

förstudie för att snabba på. En ny skola först 2028 är för 
sent, säger kommunalrådet Tuula Ravander (S).

Hon är dock nöjd med att bygget av ett nytt LSS- 
boende, i Tyketorp nu kommit igång. En form av boende 
med service, som kommunerna enligt lag ska tillgodose.

- Sedan är tanken att det ska bli ett LSS-boende, ett 
gruppboende i Husby backe, där det idag är ett aktivi-
tetshus. Exakt när det kan bli klart vet vi inte, tillägger 
Tuula Ravander.

Nytt särskilt boende för äldre
Hon lyfter också fram bygget av ett nytt särskilt bo-

ende för äldre som är på gång - Älgen - med 66 platser.
Platser som dock på sikt inte ser ut att räcka när antalet 
äldre - över 80 år - blir allt fler.

- Då kommer vi att behöva optimera de lokaler vi 
har och också samverka mellan kommunerna när det 
exempelvis handlar om korttidsplatser, säger Kenneth 
Edström.

Tuula Ravander konstaterar att lokalfrågorna med 
många pågående förändringar i kommunen definitivt 
kräver att kommunen har ordning på sin ekonomi. Det 
senaste delårsbokslutet för 2024 visar dock positiva siff-
ror med ett plus på kontot efter ett tufft fjolår.

- Vi har hållit igen så det ser bättre ut framöver,  
säger hon.

Text: Inger Ramstedt

Stora utmaningar med skolor och äldreboenden
Tuula Ravander, kommunalråd (S)

Vi har hållit igen så det ser 
bättre ut framöver.”

Bergaskolan. 

011 - 12 00 48 WWW.HAVOGRAV.SE

Vi önskar våra kunder,  Vi önskar våra kunder,  
leverantörer och personal leverantörer och personal 
God Jul & Gott Nytt År!God Jul & Gott Nytt År!

Vi gräver, schaktar och fraktar. Vad kan vi hjälpa dig med?
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18 Söderköping

Vi fortsätter att ställa läsarnas frågor till våra loka-
la politiker. Den här gången handlar frågorna om 
företagande.

1. Hur vill ditt parti underlätta för Söderköpings småföretag?
2. Företagsklimatet i Söderköping rankas lågt i Svenskt 
Näringslivs ranking, plats 245 av 290 kommuner. Bety-
get blir bättre i Småföreatagarnas index, plats 47 av 290
(Läs mer på svensktnaringsliv.se och smaforetagarna.se)
Vad vill ditt parti göra för att förbättra resultatet?
3. Hur vill ditt parti bidra till att fler väljer att starta 
företag i Söderköping?

1. Vi vill göra det enklare att driva och utveckla företag 
i Söderköping genom att minska byråkratin och erbjuda 
fler utbildningar, som upphandlingskurser. Genom att ge 
småföretag verktygen att delta i kommunens upphand-
lingar kan vi öppna för nya affärsmöjligheter och stärka 
den lokala ekonomin. En kontinuerlig dialog mellan fö-
retagare och kommunen är också avgörande för att snabbt 
fånga upp behov och förbättringsområden. Att kommu-
nen stöttar lokala eldsjälar när det gäller evenemang och 
aktiviteter. Attraktiviteten i besöksnäringen är viktig för 
våra företagare, besökare och boende och hjälper att göra 
kommunen till den unika och attraktiva platsen året runt.
2. Småföretagen är verkligen en ryggrad för Söderkö-
pings näringsliv! Att 98 procent av alla företag i kom-
munen har färre än 50 anställda, och att de flesta av dessa 
är mikroföretag, visar vilken viktig roll dessa verksamhe-
ter spelar för den lokala ekonomin och sysselsättningen. 
Småföretag är ofta flexibla och kan snabbt anpassa sig till 
förändrade förhållanden, men de står också inför unika 
utmaningar, som exempelvis tillgång till finansiering, by-
råkrati och behovet av att ständigt hitta nya kunder för 
att överleva och växa. 

För att förbättra företagsklimatet måste vi skapa en 
positiv attityd till företagande i kommunen och utveck-
la ett öppnare/transparent samarbete. Vi vill införa re-
gelbundna möten där företagare kan ge direkt feedback 
och påverka beslut. Dessutom ska vi arbeta för snabbare 
tillståndsprocesser och enklare regler som underlättar 
för både nya och etablerade företag att växa här. Att ha 
en hög andel småföretag kan innebära flera fördelar för 
kommunen. Det bidrar till en levande stadskärna och ger 
ett brett utbud av varor och tjänster som invånarna och 
besökare kan ta del av. Dessutom är småföretag ofta mer 
lokalt förankrade och investerar i samhällsutveckling på 
andra sätt än större bolag. De har också en tendens att 
skapa lokala arbetstillfällen och kan bidra till att minska 
arbetslösheten på ett mer direkt sätt.

Det kan vara värdefullt för kommunen att stödja dessa 
småföretag genom företagsnätverk, rådgivning och initi-
ativ som underlättar företagande, exempelvis digitalise-
ringsstöd och förenklingar inom byråkrati. Satsningar på 
småföretag är ofta en investering i den lokala ekonomins 
hållbarhet och tillväxt.
3. För att locka fler att starta företag här behöver Söder-
köping vara en attraktiv plats att leva på. Ett rikt kulturliv, 
bra skolor och förskolor, samt stora möjligheter till idrott 
och fritid är viktiga faktorer. Vi vill satsa särskilt på ung-
domar genom att skapa fler aktiviteter och stöd för unga 
entreprenörer. Med en trygg och inspirerande miljö kan 
Söderköping bli den självklara platsen för nya företagare 
att satsa på.

Har du en fråga du vill ställa till dina lokala politiker?
Hör av dig till oss på tipsa@soderkopingsposten.se

Jonas Söderlund, 
Vänsterpartiet

Inga-Lill Östlund, Patrik Wåtz,
Liberalerna

Elias Ljungkvist, Anne-Louise Kroon 
och Ellen Friberg, 
Söderköpingsinitiativet

Lillmarie Jonsson, Erik Malmfors 
och Rosanna Nordrup, Miljöpartiet 

Vänsterpartiet ser det som ytterst viktigt att både små, 
stora, nystartade och redan etablerade verksamheter får 
möjligheter i vår kommun. I grunden handlar det om 
att kommunen måste lyssna på företagens behov för att 
vara verksamma.

Vi anser även att det måste vara lätt att göra rätt inom 
kommunens administrativa värld, där kan kommunens 
nya enhet komma till nytta om man arbetar på rätt sätt. 
En tilltänkt väg för företagen kan skapa en väg in för våra 
företagare som sedan lotsas vidare till rätt enhet, beroen-
de av deras fråga eller ärende. På så sätt behöver inte våra 
företagare lägga dyrbar tid på att jaga kommunen för att 
lösa administrativa sysslor. En annan viktig del är även 
att kommunen vågar fokusera på digitaliseringen av sina 
processer så att det går snabbare och man inte behöver 
vänta på att enkäter ska komma fram med post. 

Kommunen kan också genom sin upphandling även 
främja och prioritera små lokala aktörer och även öka 
medvetenheten kring socialt och ekologiskt ansvarsta-
gande. Kommunen kan arbeta rådgivande med de företag 
som vill skapa en hållbar och ansvarstagande företags-
kultur. Samt anordna informationsträffar, utbildningar 
eller mässor i kommunen. På så sätt skapas även platser 
för företagare att träffas och nätverka. På så sätt kan flera 
mentorskap och flera samarbeten mellan företag inom 
kommunen uppstå. 

Vi anser även att kommunen bör stödja de företag 
som erbjuder praktikplatser, lärlingsplatser eller anställer 
personer som står långt från arbetsmarknaden. På så sätt 
kan vi skapa en kommun där ungdomar vill stanna kvar 
efter sina utbildningar, inflyttande som vet att deras barn 
inte måste flytta för att få jobb, och en kommun där alla 
känner sig behövda.

Men för att även vara en attraktiv stad för företag så 
krävs att kommunen är en kommun för hela livet, det 
måste finns bra förskola för barn, det måste finnas möj-
lighet för utbildning (både praktiska och högskoleförbe-
redande) och det måste finnas en värdig äldrevård. Utan 
detta kommer alla företag små som stora ha svårt att 
rekrytera medarbetare till vår kommun.

1. Vi vill förenkla kontakten mellan kommunen och fö-
retagen i olika frågor som rör t.ex. etablering, byggnation, 
regelverk och tillstånd. Att enbart hänvisa till en hemsida 
och att kommunicera i olika formulär är inte tillräckligt. 
Om tjänstepersoner finns i tillgängliga lokaler blir det 
enklare för möten, frågor och samtal. De som möter före-
tagen måste vara väl insatta i vilka behov och erfarenhet 
som finns i det lokala näringslivet i Söderköping samt vil-
ka resurser som kommunen kan bidra med. Vi anser att en 
tydlig organisation och strukturerat samarbete är det mest 
effektiva för att stötta näringslivet, särskilt de små företa-
gen. Små företag drabbas också hårt av krångliga regler. 
Varför får man som caféägare t.ex. inte ha randiga parasoll 
i Söderköpings stadskärna? För att bidra direkt till före-
tagarens vardag vill vi se över möjligheterna att sänka av-
gifterna för tillsyn och tillstånd samt att korta handlägg-
ningstider. Innan vi marknadsför vår kommun för externa 
företag, så ska befintliga företag erbjudas möjligheten till 
byggbar mark för utveckling och expansion. Företagare 
är också människor vilket innebär förväntningar på bra 
förskolor och skolor samt skolskjutsar som fungerar.   

Söderköpingsinitiativet

2. Vi anser att en tydlig organisation och strukturerat sam-
arbete är det mest effektiva för att stötta näringslivet, men 
alla kommunens förvaltningar berörs av näringslivsfrågor. 
Det krävs därför en vilja från hela kommunorganisatio-
nen att tillsammans med företag, föreningar och ideella 
initiativ, stödja och utveckla det lokala näringslivet. Att 
skapa gemensamma mötesplatser mellan kommunen, fö-
retagen, föreningarna, utbildningsanordnare och arbetsliv 
möjliggör att dela resurser och erfarenheter som gynnar 
och stärker både kommunen och näringslivet. Det är vik-
tigt att ambitioner och mål som rör gemensamma projekt, 
samråd och lokala upphandlingar blir tydligt kommunice-
rade men också verkställda. Kommunikation är en fram-
gångsfaktor för att förbättra företagsklimatet. 
3.Flera lokala företag och föreningar sponsrar redan idag 
olika projekt, event och utbildningar för att gynna nyföre-
tagandet och stärka det lokala näringslivet. Vi bidrar gär-
na med att sprida goda exempel, och att samarbeta med 
kommunen för att hitta fler möjligheter för att underlätta 
för nya företag att starta. Inom Söderköpingsinitiativet 
finns många erfarna företagare som kan bidra som men-
torer och samverka med t.ex. Nyföretagarcentrum. Vi vill 
också stötta ”Ung företagsamhet” och stärka Nyströmska 
gymnasieskolan, genom olika samarbetsprojekt mellan 
näringslivet och gymnasiet.

1) Genom att ha en snabb, effektiv och rättsäker hante-
ring mellan företagare och kommunen. Därför måste vi 
ha tillräckligt med kompetent personal som jobbar för 
ett aktivt förhållningssätt mot våra företagare. Våra avtal/
regler/avgifter m.m. ska vara lätta att förklara och förstå. 
I en så liten kommun som vår är det oerhört viktigt att 
samarbetet mellan de olika kommunala förvaltningarna 
fungerar utan stuprör. Vi måste ha helhetssyn. Kom-
munen ska underlätta för lokala företag när det gäller 
upphandlingar. Anpassa upphandlingskraven efter vårt 
befintliga näringsliv. 
2) Bedrövligt att vi ligger så lågt i rankningen. Vi tror att 
mera dialog behövs mellan företagare, kommunen och 
politiken. Ett led i detta från vår sida är möten mellan 
oss. Liberalernas nye riksdagsledamot Patrik Karlsson 
från Östergötland (han är uppvuxen i Tåby och bosatt 
i Åby) är mycket intresserad av företagande och arbets-
marknad. Ett led i detta är att han minst en gång per
termin ska besöka företag här och diskutera behov, nu-
läge och framtid. Även lokalpolitiker deltar på besöken. 
I år har vi besökt ett 10-tal företag. Besöken har varit 
mycket lärorika och vi har blivit oerhört väl bemötta av 
våra företagare. Företagare som vill ha besök får väldigt 
gärna kontakta oss. 
3) En viktig faktor för nyföretagande är att kommunens 
regler/avgifter är så enkla som möjligt och ska präglas av 
snabb handläggning. Kommunen ska också ha färdiga 
detaljplanelagda områden som är lämpliga för företagse-
tableringar. Kommunen bör ha en företagarlots som kan 
vara behjälplig många sätt d v s att företag bara har en 
person att förhålla sig till hos kommunen, som hjälper 
till vid etablering och vad som krävs utifrån gällande 
regler etc. 

- Region Östergötland har även som uppdrag att vi-
dareutveckla Östergötland som ett bra företagarområde. 
Främst är det Regionutvecklingsnämnden som jobbar 
med det. Det finns många råd och olika former av stött-
ning som kan erbjudas både vid nyföretagande och före-
tagsutveckling, tex via Almi.
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Anders Eksmo, 
Kristdemokraterna

Tuula Ravander,
Socialdemokraterna

Martin Sjölander,
Moderaterna

Annelie Sjöberg,
Sverigedemokraterna

Ulric Nilsson, 
Centerpartiet

1. Det företagare vill ha när de kontaktar kommunen är 
snabba och tydliga besked. Samt ett ja, förstås. Om det 
de önskar inte är möjligt, gärna ett förslag på vad som 
faktiskt skulle gå. Vi strävar efter att möta företagarna 
och privatpersoner i den andan. Men också genom att 
erbjuda en kommunal service av hög kvalitet, hela vägen 
från förskola till äldrevård.
2. Företagsklimatet är en av många rankingar. Vad det 
gäller småföretagarindex så hamnar vi på en 47:e plats, 
upp tre placeringar jämfört med 2023. Enligt detta index 
är vi således en av Sveriges bästa kommuner för småföre-
tagande. Men allt kan alltid göras bättre. Det är utifrån 
det vi bland annat har förstärkt vår upphandlingsorgani-
sation. Det har under året också tillskapats ett kontakt-
center som ska underlätta för näringslivet att komma i 
kontakt i kommunen och alltid få ett bra bemötande. 
Näringslivsfrågorna ska alltid stå högt på agendan för 
alla verksamheter i kommunen.
3. Vi är alltid positiva till företagande och vill underlätta 
genom god kommunal service och bra myndighetsut-
övning.

Flera av oss i styrelsen för Sverigedemokraterna är eller 
har varit småföretagare. Vi vet allt om glädjen när man 
lyckas och företaget mår bra – då mår man själv bra. Men 
vi vet också oron när marknaden sviktar eller den egna 
hälsan sviktar. Även spänningen man känner när man 
satsar på att utveckla och/eller expandera.

Vi vill att Söderköpings kommun ska vara en pålitlig 
resurs för alla företag i kommunen-i med- och motgång. 
Detta innebär att vi måste förbättra tillgänglighet, be-
mötande och effektivitet i kommunens processer för att 
tillgodose företagens behov av kommunal service. Regel-
verket ska inte krånglas till i onödan. Vi vill förenkla och 
snabba på beslut om tillståndsprövningar.

Såväl politiker som tjänstemän måste lägga örat mot 
marken och lyssna på företagen. Det kan innebära såväl 
regelbundna möten med företagarföreningar som att vi 
besöker företag i kommunen.

Viktigt är att vi kan erbjuda mark och lokaler för ny-
etableringar och expansion. Vi vill locka nya företag till 
kommunen. Det kan ske t ex genom deltagande på före

Och så här svarar de ansvariga tjänstemännen
Söderköping är verkligen en småföretagarkommun av 
rang, vilket vi alla ska vara väldigt stolta över! Trots att 
vi i samband med omorganisationen har minskat antalet 
resurser inom näringslivsenheten, har kommunen sam-
tidigt förstärkt inom flera områden som vi ser efterfrågas 
av både små och stora företagare. Vi har numera två per-
soner som arbetar med upphandlingsfrågor (en ökning 
om 100%) och två personer som arbetar med trygghets-, 
kris- och riskfrågor.

 
I vårt arbete med näringslivsfrågor följer vi noga Sve-
riges småföretagares riksförbunds mätning, likväl som 

Svenskt Näringslivs ranking. I resultatet av den senare 
(som också utgör ett av flera underlag för den förra) är 
det tydligt att företagen önskar mer och tydligare infor-
mation och kommunikation från kommunen, något vi 
har högt på vår utvecklingslista. Därtill är det bästa vi kan 
göra att locka hit fler att flytta hit genom fler småhus-
tomter och att komma vidare i planerade boendebygg-
projekt. Genom att locka fler stora företag att etablera 
sig i Söderköping, som dels anställer fler och dels köper 
tjänster och varor av våra småföretag, säkerställer vi ock-
så småföretagens kundbas. Allt detta hänger naturligtvis 
samman i en långsiktig process, som hela den kommu-
nala organisationen har ett gemensamt ansvar för. Under 

2025 kommer vi satsa på att fortsätta träffa så många 
företagare som möjligt, för att lyssna in deras behov och 
identifiera hur kommunen kan bäst stötta deras väl och 
ve.

 
Är man som företagare intresserad av ett besök av Sö-
derköpings kommuns representanter kan man maila           
naringsliv@soderkoping.se så bokar vi ett besök!

Text: Therése Eklöf, verksamhetschef Kultur,  
kommunikation och service

Har du en fråga du vill ställa till dina lokala politiker?
Självklart även för Valdemarsvik och Vikbolandet.

Ann-Britt Rangefelt,
Sverigedemokraterna

Tävla om 5 julklappar med 
isländsk lakrits från Nammi.

Svara på frågorna nedan och 
skicka ditt svar till 

tavling@soderkopingsposten.se 
eller lämna i Söderköpings-Postens 
brevlåda på gården på Storgatan 2, 

senast 16 december.

Vilka anses ha uppfunnit kombinationen 
lakrits och choklad på 60-talet?
1. Islänningarna
2. Svenskarna
3. Fransmännen

Hur nära det senaste årets serie med vulkanut-
brott ligger fabriken som tillverkar Djúpur?
1. Fyra mil
2. Hundra mil
3. Tjugo mil

tagsmässor och evenemang utanför kommunen.
Vi vill också att kommunen anlitar lokala entreprenö-

rer i möjligaste mån. Och sist men inte minst underlätta 
samverkan mellan skola och näringsliv.

1. Att driva ett företag kräver många olika kompetenser. 
Primärt inom det område som företaget verkar men det 
räcker inte. Det krävs goda kunskaper i allt från upp-
handlingar till myndighetskontakter. Större företag kan 
ha specialister i olika roller men det är inte möjligt för 
småföretagaren. En småföretagare är en beundransvärd 
tusenkonstnär som måste ha många strängar på sin lyra. 
Centerpartiet vill att Söderköpings kommun både i sin 
roll som kommun och myndighetsutövare måste vara 
lyhörda för småföretagarens situation. Söderköpings 
kommun ska i alla lägen vara förstående och vilja hjälpa, 
inte stjälpa.
2. Arbetstillfällen som skapas i de privata företagen ge-
nererar inte bara inkomster till de anställda utan också 
till kommuner, regioner och staten. Det som är bra för 
företagen är bra för oss alla. Många företagare vill att 
deras företag ska växa och många vill anställa flera perso-
ner. Alla företagare vågar inte ta steget att anställa flera. 
Centerpartiet vill att Söderköpings kommun i alla lägen 
ska hantera företagsfrågor så att företagarna ska känna 
kommunens stöd och positiva inställning till företagan-
de. Detta kommer göra att våra företag i kommunen 
både vill och vågar växa.
3. Det primära är att Söderköpings kommun har ett 
företagsklimat som gör att de befintliga företagen mår 
bra. Genom att företagen som finns går bra skapas den 
bästa positiva grogrunden för nyföretagande. Att starta 
ett nytt företag ska inte vara den blivande företagaren 
sista utväg till ett arbete utan det självklara valet.

Har du en fråga du vill ställa till 
dina lokala politiker i Söderköping, 
Valdemarsvik eller på Vikbolandet?

Hör av dig till oss på 
tipsa@soderkopingsposten.se
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Fokus: 
Lokal handel och näringsliv

Det är alltid mycket på gång och vi ser 
väldigt ljust på framtiden! ”

Eftersom månadens fråga till politikerna gällde 
småföretagande, har vi även tagit tempen på några 
mindre företag i Söderköping.

Vad tycker du om företagsklimatet?
- Söderköpings kommun har väldigt många inspire-

rande entreprenörer. Företagare emellan upplever jag som 
att vi är många som har en god relation där vi kollar läget 
med varandra. Många hittar vägar att samarbeta och vi 
bryr oss om varandra. 

Det man är orolig för är väl de nedskärningar som 
kommunen har behövt göra. Att ta bort största delen av 
enheten för näringsliv och turism tror jag är ett stort miss-
tag då många företagare i kommunen är beroende av just 
turistnäringen. Man förstår att de behövt göra tuffa pri-
oriteringar med det ekonomiska läget som varit, men jag 
hoppas att de har en plan framåt med de beslut de tagit.

Vad tycker du behöver förbättras?
- Öka lyhördheten för oss småföretagare. 
Att ta sig tid att faktiskt prata med näringsidkarna innan 

stora beslut tas som påverkar mindre företag väldigt mycket.
Samma regler för alla. Stora företag kan inte ha mer ge-

nerösa regler än små företag när det kommer till till exempel 
skyltning.

Man kan inte ena dagen stå som politiker och utåt säga 
att man vill ha en levande stadskärna, för att nästa dag kapa 
en omfattande del av butikernas inkomst när man tar bort 
möjligheten för en hel grupp att handla i sin lokala butik. Så 
lite mer raka rör är väl att föredra, vilket håll man än vill gå.

Vad tycker du om företagsklimatet?
- Efter att ha drivit verksamhet i nästan fem år i Söderkö-
ping så kan vi fastställa att det inte är lätt att driva en lön-
sam restaurangverksamhet vid kanalen, året om. Vårt mål 
är att på ett ansvarsfullt och mer hållbart sätt vara del av 
samhället och finnas tillgängliga för Söderköpingsborna. 

Med detta sagt är det viktigt att hitta flera försäljnings-
kanaler, nya marknader och ha flera ben att stå på. Sakta 
men säkert blir vår cateringverksamhet, servering av skol-
mat och vårt samarbete med Vänneberga gård lika viktiga 
som vår restaurangverksamhet.

För att svara på frågan: företagsklimatet i Söderköping 
är inte optimalt för att driva en mindre verksamhet året 
runt men inte omöjligt så länge man är villig att kämpa, 
kontinuerligt utveckla sin verksamhet och hitta ekono-
miska lösningar för att klara förlusten som är del av att 
bygga upp en verksamhet.

Vad tycker du behöver förbättras?
- Kunskap, planering och budget för att kommunen, 

fastighetsägare och regionen ska kunna utveckla Söderkö-
ping till en attraktiv stad året runt. Detta ska ske i nära sam-
arbete och dialog med småföretagare. Skapa nya besöksmål 
året runt, bättre infrastruktur, och resultatdrivna projekt i 
enskilda områden som till exempel i kanalhamnen.

Vad tycker du om företagsklimatet?
- Jag har varit företagare i Söderköping i snart 20 år. 
Från att ha varit ett bra samarbete med Söderköpings 
kommun tidigare så upplever jag att kommunens enga-
gemang har varit väldigt lågt de sista åren.

Min spontana känsla är att det blir svårt att få till ett 
bra samarbete då de valt att ta bort hela näringslivsenheten 
som jag anser är en viktig del för oss näringsidkare.

Jag får inte riktigt ihop det hur kommunens politiker 
och tjänstemän kan tro att det skall kunna drivas närings-
livsfrågor med ideella krafter då de dessutom valde att 
lämna medlemskapet i Möjligheternas Söderköping och 
tackar nej till samtal i frågan.

Vad tycker du behöver förbättras?
- För att få till ett bättre företagsklimat så krävs det 
ett större engagemang i Söderköpings evenemang och 
näringslivsutveckling och med det sagt INTE att göra 
allt själv utan i samverkan med näringslivet, föreningar 
och organisationer 

Med all respekt för den dåliga ekonomin så tänker inte 
jag pengar utan att kunna bidra med de resurser som kom-
munen har, så som tillstånd, marknadsföring, städning ef-
ter event med mera. Att vi tillsammans med kommunens 
alla enheter jobbar i samklang för ett bättre Söderköping.

Text och foto: Daniel Serander

Vi kontaktar en företagare i varje nummer av
Söderköpings-Posten för att få veta mer om hur
man upplever det lokala företagsklimatet i
utgivningsområdet. Förra månaden var det Johan 
Stenberg på Söderköpings Camping och  
Vandrarhem som svarade och han skickade frågan vi-
dare till Fredrik Lager VD/Klubbchef på Norrköping  
Söderköping Golfklubb.

Vad anser du är det viktigaste för dig som  
företagare för att utveckla det lokala näringslivet?

- Jag tror verkligen på samarbete. När företag, fören-
ingar och kommunen jobbar ihop, då händer det grejer! 
Att fortsätta skapa mötesplatser där vi får möjlighet att 
träffas.

Vi på golfklubben vill vara en plats där folk trivs och 
möts, inte bara golfare utan även andra som besöker om-
rådet. Det vi gör här kan bidra till att stärka både fritids-
livet och locka fler besökare till Söderköping, vilket så-
klart gynnar fler företag.

Vad kan förbättras?
- Jag tycker att vi kan bli ännu bättre på att samar-

beta för att lyfta Söderköping som destination. Det är 
ju också upp till oss föreningar och företag att delta på 
aktiviteter som erbjuds för att skapa samarbeten, se till 
att skapa tid för det helt enkelt.

Hur ser ni på framtiden? Har ni några speci-
ella utvecklingsområden kommande år?

- Det är alltid mycket på gång och vi ser väldigt ljust 
på framtiden! Det är kul att se att golfen växer och att vi 
får fler unga med i verksamheten – vi har en stor ökning 
bland barn och ungdomar senaste året. Samarbeten med 
närliggande skolor där barnen får testa golf på idrotts-
lektionen som ett exempel.

Just nu håller vi på att bygga en ny träningslokal så att 
vi kan erbjuda golfträning året runt på klubben, vilket är 
något vi verkligen ser fram emot.

En annan viktig fråga för oss är hållbarhet och hur vi 
kan bidra till att ta hand om våra naturvärden och effek-
tivisera resursanvändandet. Vi utökar till säsongen 2025 
användningen av robotklippning på banan, vilket både är 
bra för miljön och bidrar till en bättre spelupplevelse för 
våra medlemmar och gäster. 

Våra banor är under ständig förbättring och det känns 

kul och inspirerande att vi nu har en mer långsiktig plan 
för hur vi ska höja upplevelsen på våra banor framöver. 

Vilken verksamhet vill du veta mer om till 
kommande nummer?

- Tänker att jag skulle vilja meta mer om Hemköp 
och hur deras satsning på butiken gått. De byggde ju ut 
butiken för drygt ett år sedan.

En nyhet är att vi på Söderköpings-Posten 
samlar in 50 kr per såld annons som går  
tillbaka till satsningar för det lokala närings-
livet. Har du förslag på vad pengarna kan 
användas till?

- Kan man göra någon satsning för att skapa en  
mötesplats för det lokala näringslivet vore det ju kanon. 
Kanske en lunch ute på golfklubben i vår och bjuda in 
det lokala näringslivet. 

Text: Daniel Serander
Foto: Privat 

Annika Starkås, ägare 
till Boutique Ramunda.

Midas Verheijden, ägare tíll 
Håll bar & kök.

Emelie ”Mimmi” Hermez, 
ägare till Tempo Trollet.
Foto: Evelina Södervall 
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God jul och
gott nytt år!

Vi vill önska alla våra kunder en 
riktigt skön jul- och nyårshelg. 

Swedbank Söderköping

Snart är den omtyckta almanackan här. En praktisk 
almanacka med trevliga foton från utgivningsområdet 
tagna av medlemmar i Söderköpings Fotoförening. 

Som traditionen bjuder har den ett uppslag per månad 
och med möjlighet att skriva anteckningar varje dag. 
Som läsare av Söderköpings-Posten får du den gratis, 
men upplagan är begränsad till 7 000 exemplar. Passa på 
så långt lagret räcker. Från den 23 december finns den 
att hämta utanför Söderköpings-Postens redaktion, ICA 
Supermarket Vammar och Pizzerian i Östra Husby.

Almanackan sponsras av lokala företag, men du får 
gärna swisha 50 kr eller valfritt belopp till föreningen 
Guldkants angelägna arbete bland ensamma och äldre, 
nr 123 626 52 35. Allt överskott tillfaller föreningen.

Text: Daniel Serander

Söderköpings-Postens 
almanacka 2025

Husbesiktningar
Energideklarationer
Bostadsrättsbesiktning
Radon
Entreprenadbesiktning

KÖPA ELLER 
SÄLJA HUS? Köpa eller sälja hus?

Skador eller fel i fastigheter är den absolut vanligaste orsaken till 
tvist mellan köpare och säljare. Vi hjälper dig att upptäcka bristerna 
i tid. Så att du som säljare kan sova gott om natten och att du som 

köpare kan känna dig helt trygg med ditt köp!

• Husbesiktningar • Energideklarationer • Radon
• Entreprenadbesiktning • Fuktbesiktning

www.fst-ab.com • E-post: husbesiktningar@fst-ab.com • Telefon: 010-495 24 40www.fsthusbesiktningar.se  e-post: husbesiktningar@fst-ab.com telefon: 010-495 24 40

Söderköping

Vi önskar alla våra  
patienter och  

samarbetspartners 
God Jul & Gott Nytt År

Breda gränd 3 
Söderköping
Telefon: 0121-12727
www.ptj.se/friska-tander

Välkomna till Friska Tänder! 

AFFARI OF SWEDEN  HOUSE DOCTOR
MILJÖGÅRDEN  NICOLAS VAHÉ  MERAKI

GRÖNVEDENS

RÅDHUSTORGET 3
SÖDERKÖPING

VÅRA VARUMÄRKEN

JULENS 
EKOLOGISKA 
LÖSVIKTSTE

JULFRÖJD
79KR/HG

info@gronvedens.se

ÖPPETTIDER
Tisdag-fredag 10-18

Lördag 11-14

Foto: Barbara Niva 

God Jul

Tel. 0121-148 49           Prästgatan 4, 614 30 Söderköping

John Hennings
- Leg. Sjukgymnast
- Specialiserad på fotrelaterade besvär
- SuperSole™ -skoinlägg
  www.hennings fysio.se

070-922 92 19 Linköpingsgatan 7, 614 34 Söderköping

-

Tel. 0121-148 49           Prästgatan 4, 614 30 Söderköping

John Hennings
- Leg. Sjukgymnast
- Specialiserad på fotrelaterade besvär
- SuperSole™ -skoinlägg
  www.hennings fysio.se

070-922 92 19 Linköpingsgatan 7, 614 34 Söderköping

-



22

Välkommen  
till Söderköping  
S:t Anna församling 
December
Sön 1 11.00 Mässa, S:t Laurentii kyrka 

S:t Laurentii kyrkokör, 
Gerda Rydberg trumpet 

11.00 Mässa, S:t Anna kyrka 
S:t Anna Vocalensemble 
Claes Malm trumpet 
Sankt Anna hembygdsför- 

   ening bjuder på kyrkkaffe 
efter mässan 

17.00 Mässa, Mogata kyrka 
Kör con Coeur

Tis 3 18.00 Kvällsmässa,  
S:t Laurentii kyrka

Ons 4 13.00 Veckomässa,  
S:t Laurentii kyrka 

17.00 Liv att dela, Drothems 
församlingshem

Tors 5 12.00 Julgröt, Börrums bygdegård 
Gröt och underhållning,  
anmälan senast 3/12 till Asta 
Karlsson, 073-551 09 15

Lör 7  16.00 Julgospel konsert, 
S:t Laurentii kyrka 
Söderköping gospel

Sön  8 11.00 Mässa för små och stora, 
S:t Laurentii kyrka,  
Tonfiskarna	 	
Julfest för barngrupperna

17.00 Gudstjänst, 
S:t Anna gamla kyrka 

Tis  10 18.00 Kvällsmässa,  
S:t Laurentii kyrka 

Ons  11 13.00 Veckomässa,  
S:t Laurentii kyrka 

Tors 12 17.30 Julavslutning med luciatåg
Mogata kyrka

Fre  13 16.00 Lucia S:t Anna skola, 
S:t Anna kyrka

17.00 EFS Vardagsrum, Drothems 
församlingshem

Sön  15 11.00 Mässa, S:t Laurentii kyrka 
Glädjekören

17.00 Gudstjänst, 
Skönberga kyrka

Ons 18 13.00 Veckomässa,  
S:t Laurentii kyrka 

Tors  19 17.00 Tid för dig, Mogata kyrka

Sön  22 11.00 Mässa Sammanlyst 
Börrums kyrka

      17.00, 19.00 Julen sjungs in, 
S:t Laurentii kyrka 
S:t Laurentii kyrkokör,  
Kör con Coeur, Söderkö- 

   ping kammarorkester, 
Solist Anna Ekermo 
Tagesson  

Julafton
Tis 24 10.00 Krubbgudstjänst, 

S:t Laurentii kyrka 
Tonfiskarna

12.00 Krubbgudstjänst, 
Skällviks kyrka 

18.00 Julbön, Börrums kyrka 
23.30 Midnattsmässa,  

S:t Laurentii kyrka
Juldagen 
Ons 25 07.00 Julotta, Drothems kyrka 

Kör con Coeur
07.00 Julotta, S:t Anna kyrka

Annandag jul
Tors 26 11.00 Mässa, Sammanlyst  

Skönberga kyrka
Lör 28 16.00 Julkonsert,  

S:t Anna kyrka  
S:t Anna Vocalensemble

Sön 29 11.00 Mässa, S:t Laurentii kyrka

Nyårsafton
Tis 31 17.00 Nyårsbön, 

S:t Laurentii kyrka 
Karin Norlén violin 

Januari 
Nyårsdagen
Ons  1 11.00  Mässa, Sammanlyst 

Mogata kyrka 

Sön   5  11.00 Mässa, S:t Laurentii kyrka
Trettondedag jul

Mån 6 11.00 Mässa, Sammanlyst 
Drothems kyrka 

18.00 Körkonsert,  
S:t Laurentii kyrka 

   

Läs gärna mer på 
vår hemsida

Diakonicentrum
Diakonicentrum och café 
Klockaregården
Måndag 10.00-14.00
Tisdag  09.30-11.30 (ojämn vecka)
Onsdag  16.30-18.30 (jämn vecka)
Fredag  09.30-11.30

Lunchträff
S:t Laurentii församlingshem
Tisdagar 12.00-14.00 (ojämn vecka)
Anmälan till församlingsexpeditionen, 
0121-358 00. Senast torsdag veckan innan. 

Sopplunch
Klockaregården
Måndagar 10.00-14.00

Sopplunch
S:t Laurentii församlingshem
Tisdagar 10.00-14.00 (jämn vecka)
Torsdagar 10.00-14.00

Diakonicentrum 16/12-17/1 
Klockaregården

16-20 december
Måndag- fredag 09.30-11.30

Julveckan
Måndag 23/12 09.30-11.30
Torsdag 26/12 09.30-11.30
Fredag 27/12  09.30-11.30

Nyårsveckan
Måndag 30/12 09.30-11.30
Tisdag 31/12 09.30-11.30
Torsdag 2/1 09.30-11.30
Fredag 3/1 09.30-11.30 

V. 2
Tisdag- fredag 09.30-11.30

V. 3
Måndag- fredag 09.30-11.30

Församlingens julgåva
För dig som söker stöd under julen. 
Kontakta Diakon Peter Eriksson, 0121- 358 24, 
peter.eriksson@svenskakyrkan.se
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Jul i församlingen
Nu när dagarna blir kortare och solen bara når oss ett par korta timmar per dag kan livet kännas extra mörkt. 
Många	av	de	nyheter	som	når	oss	kan	ge	en	bild	av	att	världen	är	en	dyster	plats	med	många	stora	konflikter.	
Men vi rör oss mot adventstid, en tid som vi tänder mycket ljus.
Ljuset	påminner	oss	om	att	det	finns	hopp	och	ljus	i	världen,	ljus	som	trotsar	mörkret	i	väntan	på	julen.
Tänd ett ljus, på ditt eget sätt, i ensamhet eller tillsammans med andra. 
Låt ditt ljus påminna om att ljuset alltid övervinner mörkret.
I kyrkan försöker vi sprida hopp och ljus genom våra olika samlingar som i gudstjänsterna, soppluncher eller andra träffar som 
vi har i församlingen. Välkommen in i gemenskapen och låt oss tillsammans sprida ljuset och hoppet i den här världen. 

Önskar er allt gott och en välsignad adventstid. 
Emma Renhorn, kyrkoherde

I natt vaknar miljontals människor till ljudet av krig  
och konflikt. Swisha din gåva för fred till 900 1223.

Sprid ljus i mörkret
9001223

Julinsamling annons

Vilken adventspsalm gömmer sig i paketet? 
Skriv psalmnummer och maila till 
ssa.forsamling@svenskakyrkan.se senast den 15 januari. 
Den utlottade vinnaren belönas med ett eget paket. 

Hej alla barn! 
Hitta orden i julkulan och skriv in på rätt rad. 
Be en vuxen om hjälp att skicka in ditt svar senast 15 januari  
till ssa.forsamling@svenskakyrkan.se 
så lottar vi ut en vinnare. Ett pris utlovas till vinnaren. Lycka till! 

Mindre människa i släkten. 
Vänder mörker till ljus
vill hos oss bo och skänka tro. 

Vandra folk 
möter regenten 
glädje yttring 
löv på väg ge ära. 

Öron på helstänn
budbärare, nyhet
babykrona
inre stillhet
sjung i evighet

Meterologord till strängspel 
alla folk öppna dörren! 

Kolugnt mörker 
liten individ
foderbord
räddaren är här! 

Nytt ljus anländer
Kärlek segrar 
ila till bageriet

Glädjeskull inombords
högtid inne 
befriaren är här

Fyrverkeri på mörk planet

Paket 
nr.1

Paket 
nr.3

Paket 
nr.2

Paket 
nr.4

Paket 
nr.5

Paket 
nr.6

Paket 
nr.7

Paket 
nr.8

Paketet är psalmnummer

1=  2=  3=  4=
5=  6=  7=  8=

Kontakt
Församlingsexpedition
Telefon: 0121-358 00
ssa.forsamling@svenskakyrkan.se
svenskakyrkan.se/soderkoping

Diakonicentrum
Telefon: 0121-358 09

Nu tändas _ _ _ _ _ juleljus

Jesus, Guds son, föddes i ett _ _ _ _ _

En _ _ _ _ _ _ _ tändes på himlen när Jesus föddes

_ _ _ _ _ _ sjöng- Ära vara Gud i höjden

Fåren vaktades av _ _ _ _ _ _

Vi firar _ _ _ _ _ födelsedag! 

STJÄRNA

TUSEN

HERDAR

JESUS

STALL

ÄNGLAR
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2025 är det 50 år sedan Lagnöbron byggdes som  
förenar en del av kommunens skärgård med  
fastlandet. Sankt Anna hembygdsförening vill 
 uppmärksamma detta genom en utställning om bron 
på skärgårdsmuseet i Tyrislöt. 

Hembygdsföreningen har skapat en projektgrupp som 
består av Anne-Louise Kroon som projektledare samt 
medlemmarna Göran André, Ewa Strömbäck och  
Ingemar Andersson.

Anne-Louise berättar mer om planerna.
- Lagnöbron byggdes på plats och tog två år att upp-

föra. Brons tillkomst innebar att färjan till fastlandet 
försvann. 

Vi efterlyser nu intressant material såsom berättelser 
och foton kring bron, byggnationen samt vad den har 
betytt för; skärgårdsborna, skärgårdföretagen, turismen 
och bygdens utveckling.

Tanken är att belysa den ur olika perspektiv. Vad be-
tydde bron för bygden? Vad hände efter att den kom 
till och hur har den påverkat skärgårdslivet? Vi vill göra 
detta till en jubileumsutställning som ska invigas i juni 
när Skärgårdsmuseet öppnar och blir sommarens tema- 
utställning.

Utöver denna så finns naturligtvis den permanenta 

skärgårdsutställningen att besöka.
Ett första steg är att vi bjuder in till en berättarträff 

som vi planerar att hålla i slutet av januari i Sankt Anna 
för att samla information och berättelser om bron.  

Kanske har någon som kommer dit även har foton 
och annat material från brons 20-årsdag då man dansade 
på bron? 

Välkommen att skicka in information till oss på  
info@soderkopingsposten.se så vidarebefordrar vi den till 
Anne-Louise.

Text: Daniel Serander
Foto: Jan Nilsson

Sankt Anna hembygdsförening efterlyser 
berättelser om och bilder på Lagnöbron

Projektledare Anne-Louise Kroon.

På Söderköpings Näringslivsgala delas bland annat 
pris ut till årets skärgårdsföretag av föreningen Navet i       
Havet. Förra årets vinnare blev Gustaf Österman som 
driver företaget Skärgårdssnickaren.

Nu önskar föreningen få in nomineringar till årets 
skärgårdsföretag inför kommande års gala. Välkomna 
att skicka in din nominering till navetihavet@gmail.
com innan den 15 januari 2025. Föreningens styrelse är        
enhällig jury.

Välkommen att nominera 
Årets Skärgårdsföretag

Skicka din nominering innan 15 januari 2025
till navetihavet@gmail.com

Gustav Österman tillsammans med Ingegerd 
Humby och Lotta Rosell från Navet i Havet. 
Foto: Evelina Södervall.

Foto: Privat

»Lagnöbron byggdes på plats och tog två år att uppföra.  
Brons tillkomst innebar att färjan till fastlandet försvann. 

   Vi efterlyser nu intressant material såsom berättelser och 
foton kring bron, byggnationen samt vad den har  

betytt för; skärgårdsborna, skärgårdföretagen, 
turismen och bygdens utveckling.«
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Det har redan gått fem år sedan Malin Falk slog upp 
dörrarna till sin klinik på Storgatan 5. 

Grattis på femårsdagen, hur känns det?
- Jag har fått ett fantastiskt mottagande sedan inflytt-

ningsdagen. Jag är väldigt tacksam och ödmjuk inför för-
troendet som jag får och det gläder mig mycket. Det är 
spännande och roligt att få hjälpa människor. 

Hur har resan varit under de här åren?
- Från början delade jag lokalen med Gunnel Jaensson 

då jag arbetade vissa dagar på kliniken och de andra på 
äldreboenden. Planen var att Gunnel skulle gå i pension 
och därför kontaktade hon mig för ett samarbete. Vi blev 
ett team under två års tid och därefter så flyttade hennes 
kunder över till mig. Så jag har haft jättetur.

Ditt sortiment och serviceutbud har föränd-
rats en del under åren?

- Ja, jag har testat lite olika och försökt att möta kun-
dernas önskemål. Det senaste är att jag kan erbjuda in-
dividuellt tillverkade ortopediska inlägg samt vitaminer 
och mineraler. 

Vad är det för typ av behandlingar som du 
erbjuder?

- Det kan vara bra att veta skillnaden mellan pedikyr 
och medicinsk fotvård. Det senare innebär att jag blivit 
auktoriserad och har erhållit ett diplom, som visar att jag 
har en fördjupad kunskap efter tre års arbetserfarenhet. 
Kunden är försäkrad när hen kommer till mig och en 
kvalitetsstämpel är att jag går under miljö- och hälsas 
kontroll. 

Att komma till en medicinsk fotterapeut är ganska stor 
skillnad mot en pedikyrist. Exempelvis har jag fördjupad 
kunskap inom diabetes, neuropati, kan korrigera nagel-
trång, fotsjukdomar, felställningar i fötter med mera. 

Hur går dina tankar inför kommande fem år?
- Jag kommer att utbilda mig till zonterapeut där det 

ingår en fördjupad utbildning i det som heter ortobio-
meni som är superintressant. I och med den kan man 
faktiskt korrigera en del felställningar i fötter, bäcken och 
rygg. Utöver det planerar jag att studera naturmedicin 
framöver.
Hur tycker du att det är att driva företag i 
Söderköping?

- Jag tycker det är jättebra. Innan jag kom hit så var jag 
i en salong i Norrköping. Söderköping är faktiskt mycket

 trevligare att arbeta och verka i. Jag upplever att vi har 
en väldigt bra gemenskap mellan alla näringsidkare här. 
Jag har inte märkt av någon nedgång, varken under pan-
demin eller på senare tid. 

Jag älskar mötet med människor. Man har förstått hur 
viktigt det sociala är för många och det är tyvärr många 
som är ensamma. 

Ulf Larsson från Söderköping har varit kund sedan 
Malin startade salongen i Söderköping. 

- Jag trivs jättebra hos Malin. Vi pratar mycket och 
jag tycker det är jättetrevligt. Det är skönt att få ordning 
på fötterna.

Text och foto: Daniel Serander
Ulf Larsson får ordning på fötterna och en 
trevlig pratstund hos Malin.

Malins son Erik, Malin och Robert, inkastare för dagen.

Malins Fotvård firar femårsjubileum 
Vet du någon som firar jubileum? 

Tipsa oss på tipsa@soderkopingsposten.se 

Julig
t fi

ka hos oss 

Varm
t vä

lkomna

Mån-fre 8-18, Lör 9-14
Telefon 0121-139 60

Följ oss på Instagram

Malmqvists Plåtslageri AB
Tänker du byta tak?

Plåt, tegel eller papptak

Telefon: 0709-56 77 23
info@malmqvistsplatslageri.se

Berga 1 Söderköping

Kontakta oss för en  
kostnadsfri prisuppgift
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Söderköpings-Posten har träffat bandets  
styrelseordförande Erik Paulsson och repetitör 
Torvald Gunnarsson.

När bildades Söderköpings Storband?
- 1977 på initiativ av Hans Nordmark. Under många år 
var bandet en del av kommunens ”musikaliska sällskap” 
och redan samma år medverkade de på den årliga jul-
konserten i Brunnssalongen och året därpå åkte man på 
utlandsturné. 

1983 slutade Hans i storbandet varvid Georg ”Jojje” 
Andersson tog vid. 1987 rekryterades ”Totta” Lorentzson 
som musikalisk ledare. Under dennes session i storban-
det medverkade man bland annat i kommunens 800-års-
jubileum, Norrköpings första och riktigt stora karneval 
och Fix-trikåfabrikers 30-årsjubielum. Under åttiotalet 
arrangerade storbandet konserter i Brunnssalongen med 
särskilt inbjuda solister häribland Titti Sjöblom och 
Arne ”Dompan” Domnérus. 

När gick ni med i bandet och vad spelar ni för 
musik?
Erik: jag gick med omkring 2018, men har varit verksam 
inom Kulturskolan i Söderköping sedan 2011.

Torvald: Jag började påsken 1991 då jag flyttade till 
Norrköping efter att ha pendlat från Västergötland.
Idén med Söderköpings storband var att man skulle 
bevara den gamla ballroom-musiken från Glenn Miller 
omkring 1930 till storbandsmusik omkring 1950-talet. 
Jag tror fortfarande det står i stadgarna att man ska verka 
för den musiken. Det är först under senare år som vi har 
tummat lite på tidsgränserna då det funnits önskemål om 
att spela lite modernare musik. Det är också först under 
senare år som det gått att genomföra då vi fått en enorm 
föryngring i bandet. Vi har flera duktiga ungdomar med 
i bandet, men även flera äldre. Bland annat Palle som är 
90+ och som har spelat med hela jazzeliten. Att få spela 
tillsammans över generationsgränserna är värt mycket. 
Alla är med helt ideellt. Vi ses för repetition varannan 
söndag och det är en väldigt hög nivå för att vara ett 
amatörband. 

Erik: Med anledning av Quincy Jones bortgång så frå-
gade jag vår ålderman Palle i bandet om han hade sett 
Quincy Jones någon gång.

"Javisst har jag det, 1953 spelade han i Norrköping 
med Lionel Hamptons Orkester. Quincy Jones spelade 

då trumpet i bandet och det var väl lite före hans stora 
framgångar." Palle berättade även att han låg i lumpen då 
men lyckades komma ifrån för att se konserten. Biljetten 
kostade 3.50 kr.

Skriver ni musik själva eller arrangerar ni om 
befintliga verk för storband? 
Erik: Det mesta är väl köpta arr, men vi arrangerar en del 
själva också. Både Torvald och jag. 

Torvald: Under en period vickade jag hos Oxelösound 
Big Band. När de lade ner så frågade de ifall vi ville ha 
något i notväg och det slutade med att vi fick noter till 
omkring 500 verk.

Torvald, vad innebär det att vara repetitör 
och hur är det arbetet? 
- Det är likställt med att vara konstnärlig ledare. Jag tog 
över repetitörskapet efter Jörgen Johansson strax före 
bandets 40 års-jubileum. Jag har oftast en idé kring hur 
jag vill att det ska låta och sen gäller det att förmedla 
den idén. Fungerar den inte så är det inte värre än att vi 
testar något annat. Men som repetitör så är det viktigt 
att man leder bandet. Kanske framför allt om man är ett 
storband, för det går inte att ha 17 olika viljor. 

Hur många är ni i bandet? 
- 18 inklusive sång. Ett storband består av; trummor, bas, 
gitarr, piano, fyra trumpetare där alla har varsin stämma, 
fyra tromboner och fem saxofoner. 

Vår hussångerska är Lovisa Andersson. Hon arbetade 
tidigare på SMHI men bor numera i Uppsala. Trots det 
kommer hon alltid och är med och sjunger när vi ska ha 
konsert. Hon har en fantastisk röst! Sedan är hon inte 
ensam om att ha lite restid, vi har bland annat medlem-
mar i bandet från Oxelösund, Mjölby, Kolmården och 
Vikbolandet. 

Gör ni några resor med storbandet?
- Historiskt sett har det varit en hel del resor. Exempelvis 
med konserter på Nalen i Stockholm men även utom-
lands. Bandet var inbjudna till Riga där vi medverkade på 
stora jazzkonserter innan sovjetunionens fall. Jag minns 
att vi av någon anledning blev skuggade av KGB från att 
vi anlände tills vi nått internationellt vatten på hemresan. 
Vi har även spelat i Sankt Petersburg, berättar Torvald.

Lokalt så har vi haft storbandsdanser och konserter 

på Söderköpings Brunn i Brunnssalongen, Stadshotellet 
och Göta Salonger då det begav sig. På den sistnämnda 
hade vi en riktig konsertlokal och hade gästartister såsom 
Sylvia Wrethammar och Hayati Kafe.

Det skulle behövas ett riktigt konserthus i Söderkö-
ping. Vi har ju Salong Ramunder, men det går inte att 
ta in tillräckligt stor publik och för oss så blir det trångt 
på scenen.

Arrangerade konsert i Söderköping
- Den 23 november arrangerade vi konserten ”Swinging 
in the rain” tillsammans med Kvintett Frigolit och Lo-
visa Andersson på Salong Ramunder. Kvintetten består 
delvis av några av mina tidigare elever från Kulturskolan 
i Söderköping som nu studerar vidare på musikgymnasi-
um i Norrköping, berättar Erik och fortsätter; de fick ett 
eget litet parti under konserten också. Det är roligt att se 
tidigare elever som fortsätter att utvecklas och blommar 
ut och tar för sig ännu mer i nya sammanhang.

Vad var det för repertoar? Det låter som 
musikal?
- Namnet var lite mer av en ordvits. Då det var höst och 
grått. Vi spelar svängig musik, men musikaliskt så var det 
av den lite äldre stilen.

Planerar för ny konsert
- Nu sitter vi och planerar inför nästa år då vi ska ar-
rangera en större konsert på Flygeln i Norrköping. ”Den 
svenska sångskatten” är arbetsnamnet. 
Under en period var det mycket amerikansk musik, 
med undantag för amerikanska melodier som man satte 
svensk text till såsom Ingemar Nordström som gjorde 
”Gösta gigolo” istället för ”Just a gigolo”.

I det har projektet samarbetar vi med Robert Hag-
lund och tänker att vi ska försöka få ihop ett program 
med låtar som är gjorda på svensk text. Östen Warner-
bring gjorde exempelvis ”Sommarvind” och så blir det 
”Something Stupid” som är omgjord och framförd av två 
svenska par, häribland Lotta Engberg och Christer Sjö-
gren. Men vi ska naturligtvis ha med lite ABBA, Laleh 
och så funderar vi lite på en av Benjamin Ingrossos låtar 
också. Så programmet kommer att sträcka sig över en 
lång musikperiod, avslutar Torvald.
 

Text: Daniel Serander

Det här är Söderköpings Storband

Erik Paulsson och Torvald Gunnarsson. 
Foto: Daniel Serander

Djup koncentration. Repetition i kommunhusets aula. Foto: Erik PaulssonFoto: Erik Paulsson
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Utblick: 
Skärkind 

Hej Bo Jadeborn, medlem i Skärkinds Hem-
bygdsförening, varför valde ni att skriva 
boken?

- Frågan om att skriva en bok väcktes av Sören Karls-
son, vår tidigare ordförande i hembygdsföreningen. Efter 
att en projektgrupp på åtta personer bildats och när den, 
efter ett antal träffar gått igenom mängder av material, 
stod det helt klart. Det här måste bara dokumenteras 
till efterkommande generationer innan det blir för sent. 
Målsättningen blev att Skärkinds Hembygdsförening 
inte enbart ska kunna erbjuda besökaren vårt museum 
med gamla saker från trakten - och den sedvanliga kop-
pen kaffe med dopp - utan även något alldeles extra till 
besökarna som under våra aktiviteter kommer till hem-
bygdsstugan. Skärkinds socken har ju så mycket att be-
rätta om för alla intresserade. Hur mycket det finns att 
berätta om blev projektgruppen ganska snart varse om. 
Från första utkastets cirka 250 sidor hamnade boken till 
slut på hela 475 sidor.

Vad handlar boken om?
- Det här är en bok som ger en samlad – dock ej på 

något sätt fullständig information om Skärkindsbygden. 
Den ger svar på en del frågor och skapar kanske nya. 
Hur som helst låter den dig föras tillbaka i tiden så du 
får uppleva Skärkind på ett helt nytt och annorlunda sätt. 
Genom en samling historiska dokument och skildringar 
från 1200-talet och framåt får du en inblick i Skärkind 
med omnejd. Dess unika historia, ortens centrala läge 
och dess lika unika och strävsamma invånare. En bok 
fylld med skrönor, fakta och fantastiska berättelser som 
lockar till både skratt och tårar. Den blev till slut en bok 
för dem som vill upptäcka en plats genom de människor 
som verkat här och som bor här än idag.

Vad var det mest oväntade som ni upptäckte 
under resans gång?

- Vi upptäckte tidigt att Skärkinds utveckling nästan 
alltid har berott på starka ideella krafter. Både indivi-
duella och i små grupper. Bygden har egentligen aldrig 

ansetts som ”kommersiellt intressant”. Därför har dessa 
personer haft extra stor betydelse - både förr i tiden och 
idag. Några kapitel i boken handlar just om detta, till 
exempel hur Skärkind fick sitt vatten och avlopp, det 
omfattande föreningslivet och om hur bredband genom 
fiber kom till. Även evenemang som Hallebytinget kräv-
de åtskilliga frivilliga krafter för att kunna genomföra 
dansgalor och uppträdanden. Under årtionden satte de 
verkligen Skärkind på kartan. Så ett stort engagemang, 
beslutsamhet och lust att få någonting gjort för bygden 
- utan egen vinning, har varit en genomgående drivkraft.

Att Skärkindsborna är generösa och vill delta med sina 
berättelser i bokprojektet fick vi många bevis för under 
resans gång. Deras positiva reaktioner ledde fram till att 
vi genom en så kallad ”gräsrotsfinansiering” lyckades få in 
det resterande kapital som gjorde det möjligt att kunna 
trycka den här boken.

Text: Daniel Serander
Foto: Privat

Ny bok berättar om Skärkindsbygden 
från 1200-talet och framåt 
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Nyinvigning av Nybrofallet
Kommunstyrelsens ordförande Martin Sjölander 
invigningstalade. 

- Vi är här idag för att inviga deletapp ett av fiske-
vårdande åtgärder i Storån. Projektet har möjliggjorts 
genom ett samarbete mellan Söderköpings kommun, 
Länsstyrelsen, SMHI, Spectra och Fiskevårdsteknik. 
Nybrofallet har varit viktigt, både som faunapassage och 
fångdamm, för att samla in data om våra vattenflöden 
och nivåer. Renoveringen av fallet har inte bara förbätt-
rat de funktionerna utan också skapat ett mer naturligt 
utseende som harmonierar med den omgivande miljön. 
Det är särskilt viktigt eftersom Storån är utpekad för sina 
höga naturvärden, där havsöringen har en central roll för 
sin lek och uppväxt. Genom den här insatsen strävar vi 
efter att förbättra den ekologiska statusen i ån och säker-
hetsställa en hållbar framtid för våra fiskebestånd. 

Som vi glädjande har hört har man redan sett hav-
söring längre upp i ån och det är ett tecken på att arbetet 
har gett resultat. Deletapp två planeras att genomföras 
under sommaren och hösten 2025. Då kommer de fo-
kusera på att skapa nya lekplatser uppströms i ån. Det 
är i enlighet med den biotopvårdsplan som vi just nu ut-
vecklar tillsammans med Länsstyrelsen. Vi ser fram emot 
en ljusare och mer hållbar framtid för våra fiskevatten.

Mathias Ibbe, som arbetar som vattenekolog på Läns-
styrelsen Östergötland tillade: 

- Jag tycker att det är bra att den här idén som har 
funnits så länge äntligen blir av. Att vi kan göra Storån 
lite mer fiskvänlig och inte minst för de här öringarna 
som faktiskt är unika för Söderköping. Havsöringarna 
återvänder nämligen för lek till samma bäck de själva 
är födda i. Så det är en speciell Söderköpingsöring vi 
har här och som vi gärna värnar. Det är Söderköpings 
kommun som dragit det stora lasset här i slutet med att 
göra verklighet av de här planerna som har funnits länge. 
Länsstyrelsen har varit med och skjutit till medel från 
Havs- och Vattenmyndigheten. Jag ser också fram emot 
att få fortsätta det här arbetet med att värna vattenmiljön 
i Storån och göra det ännu bättre framöver.

Härefter klipptes bandet av Martin Sjölander. Efter 
invigningen passade vi på att intervjua representanter för 
några av dagens huvudaktörer.

Victor Sani är projektledare för arbetet för Söderkö-
pings kommun.

- Del ett kring Storån har varit ett bra projekt, som 
har flutit på om man ska vara lite vitsig. Det enda proble-
met vi stött på har varit kring vattenflödena. Vi har haft 
ett bra samarbete med Spectra som skött grävarbetet, 
SMHI och Länsstyrelsen.

Hur kommer det sig att arbetet utförts först 
nu? Problemet för fiskarna med fallet har ju 
funnits länge?

- Jag ska vara ärlig och säga att jag inte har koll på 
historiken utan jag kopplades först in när det var fastställt 
att arbetet skulle utföras, så jag vill inte spekulera i varför 
vi har gjort det just nu. Men i mitt fall var det så att vi fick 
en vattendom (tillstånd att hämta vatten från vattentäk-
ter, reds. anm.) som blev färdig. Jag vet inte hur länge den 
behandlats, men det var det som gjorde att vi fick ett krav 
på oss att vi skulle göra arbetet nu i kombination med att 
Länsstyrelsen som bidragit också ville ha det färdigt nu.

Det här var del ett av projektet?
- Ja, precis. Nu fortsätter vi uppströms ända upp till 

Klosterkvarn där vi kommer göra ett antal lekplatser för 
öringen. Som blir lite mer av skådeplatser för de som är 
intresserade. Där det är bättre förutsättningar för lek. För 
öringarna vill upp i Storån eftersom det är en annan typ 
av botten där som passar för leken.

Vad är budgeten för projektet? 
- Totalbudgeten är tre miljoner där Länsstyrelsen står 

för 50 % och Söderköpings kommun för resterande 50 %. 
Budgeten är uppskattad av en projektör och vi har efter-
levt den. För del ett så var budgeten cirka 2,5 miljoner. Så 
här långt ligger vi strax under budget. Vi har ett förslag 
för att använda lite mer än kvarstående 500 000 kr om 
Länsstyrelsen är med på tåget, då det kanske finns lite 
extra bidrag att söka. I annat fall kan man plocka utvalda 
delar så att vi håller oss inom ramen. 

Hur har länsstyrelsens del i projektet sett ut 
Mathias?

- Vi har diskuterat med kommunen om vad vi kan göra 
för att förbättra vattenmiljön i Storån. Där har vi haft en 
långtgående dialog. Som jag nämnde vid invigningsta-
let så är vi medfinansiärer i projektet. Vi har också varit 
med i själva tillståndsprövningen när man sökt tillstånd i 
Mark- och miljödomstolen för att få utföra åtgärden. Så 
vi har lite olika roller men vi har hejat på från sidan kan 
man säga, tyckt till om utformning och liknande.

Var det några krav förenade med bidraget 
från Havs- och Vattenmyndigheten?

- Bidrag som dessa är alltid tidsbegränsade. Det 
här bidraget öronmärkte vi till Storåprojektet här i 
Söderköping. Men för att få tillgång till pengarna så 
behövde åtgärder vidtas. Kommunen tillsatte då en 

projektledning som effektivt arbetade med frågan.

Vilka sorters fiskar gynnar arbetet i Storån?
- Det gynnar egentligen alla arter som finns i Storån 

för fallet som fanns här har ju varit ett hinder till viss 
del för fiskarna för att kunna ta sig uppåt. Stora, starka 
öringar har kunnat hoppa över den tidigare betongdam-
men men mindre öringar och andra arter som inte är 
lika duktiga på att hoppa och simma har haft det svårt. 
Sträckan som vi ser här bakom mig, är mer av en naturlig 
strömsträcka och blir nu som en livsmiljö för öringarnas 
yngel och andra arter som lever i vattnet på ett annat sätt 
än vad den var innan.

Är det något annat som du vill lyfta fram från 
länsstyrelsens sida?

- Jag tycker det är glädjande att Söderköpings kom-
mun har jobbat på med det här projektet så bra och att 
det har blivit verklighet nu efter väldigt många år av di-
alog. Jag tror att man redan nästa år kommer kunna se 
resultatet av det, i form av att det kommer att simma 
omkring en massa öringyngel bland de här stenarna. Det 
hoppas jag att vi kan följa upp för att få ett resultat av 
arbetet.

Ni är med som delfinansiär även i del två?
- Ja, det räknar vi med att gå in och medfinansiera 

också. För att det finns ett allmänt miljöintresse som är 
större än kommunens ansvar i det. Så vi vill gärna gå in 
och hjälpa till att få det bra. Om det här var mer fokus 
på att fiskarna ska ta sig förbi det här hindret så handlar 
del två mer om att återställa själva vattendragets naturlig-
het så att det blir ännu bättre lek- och uppväxtmiljö för 
öringar och för andra fiskarter.
Några som var på plats för att fira nyinvig-
ningen var delar av Naturskyddsföreningens 
styrelse. Däribland Lars Hedenström.

- Det är roligt att projektet har blivit av. Jag tror det 
var fjorton år sedan vi medverkade på ett möte tillsam-
mans med länsstyrelsen och Söderköpings kommunen 
om detta. 

Då var det föregående fallet relativt nybyggt. Längre 
tillbaka vill jag minnas att det var ett vanligt stenfall. Men 
vi tycker att det är bra att projektet kom till skott och vi 
har glädjande nog redan sett resultatet i form av öring-
arnas lek i Storån. 

Text och foto: Daniel Serander

Så ser den nya faunapassagen ut. Kommunstyrelsens ordförande Martin Sjölander  
klippte bandet.

Havsöring i Storån. Foto: Läsarbild

Medlemmar från Naturskyddsföreningen Björn Esping, 
Lars Hedenström, Lars Hagström och Lars Bodelius.
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På guidad tur genom Söderköping
Att Söderköping är en gammal stad känner vi ju alla 
till. Hur gammalt kan nog ingen säga exakt men det 
finns en hel del i vår stads historia som sträcker sig 
långt bakåt i tiden.

Det finns olika sätt att ta reda på det. Ett av dessa kan 
vara att gå till Söderköpings stadsmuseum. Där finns det 
massor av fornlämningar och information.

Ett annat kan vara att låna en bok om vår historia. En 
bok som jag kan rekommendera är ”Från forntid till nu-
tid : Söderköpings stads historia under 1000 år”, av Ola 
Lönnqvist. Mycket informativ och innehållsrik.

Konsten att bli en guide
Ett tredje alternativ är att gå en guidad stadsvandring 
där både gammalt och nytt ingår. Och då kommer vi 
fram till pudelns kärna vilket är guidningar i Söderkö-
ping. Undertecknad hade nosat på att bli guide för flera 
år sedan men vid den tiden så hade redan en utbildning 
genomförts och det fanns gott om guider. 

Hur som helst så blev det dags igen och jag fick möj-
lighet att gå nämnda guideutbildning i våras. Fantastiskt 
roligt och spännande. Vi var ett glatt och intresserat gäng 
som träffades en gång i veckan och fick en bred och djup 
utbildning av våra två duktiga lärare Gudrun Kallerhult 
och Margareta Jovanovic. Båda har lång erfarenhet som 
guider både i Söderköping samt omnejd. 

Utbildningen avslutades med en auktorisation i juni. 
Personal från turistbyrån samt ett par guider var med 
för att se om vi klarade kursen. Denna dag fick var och 
en guida på ett eget område i stan. Vilket område visste 
vi inte innan och det var mycket nervöst kan jag lova. 
Det är inte lite som ska studeras och läsas in. Men det 
är fantastiskt spännande att vi fått lärt oss allt detta om 
Söderköping. Tilläggas kan att vi klarade kursen allihop 
och fick en avslutande stund i den fina salen i Rådhuset.
Det gav mersmak också och otaliga är de poddar jag 

lyssnat på under hösten och av någon anledning så har 
jag ”fastnat” för Gustav Vasa och hans söner. Det finns 
många bra poddar om historia. De jag har fastnat för är 
P3 historia samt ”Vi går till historien” med läraren Ulf  
Gemsiö som är boende på Vikbolandet, som gör podden 
tillsammans med sonen Fredric.

I kursen ingår det annat också förstås. Hur man talar 
inför en grupp, att man är trovärdig, ärlig och uppmärk-
sam samt hur man kan hantera olika situationer och 
människor. 

Guideförening sedan 80-talet
Det finns en guideförening i Söderköping som bildades i 
början av 1980-talet av Inga-Lill Östlund med flera. De 
hade gått en utbildning i Söderköpings regi och ville ha 
en förening som förenade deras intressen. På den tiden 
var det otroligt många bussresor. Så ser det inte ut idag 
för föreningar och kommuner håller nog i sina pengar. 
Men med det sagt så fortsätter ändå våra guidningar i 
stan året om.

Historiska blåröda kläder
Vi kan ses på gator och torg i våra blåröda klänningar 
eller skjortor. Vilka är en kopia av Söderköpingskjorteln 
som hittades vid utgrävningar på 1980-talet när Spar-
bankens kontor skulle byggas.

Byltet hade legat under sten och jord i flera år och 
på grund av den syrefattiga leran så var den välbevarad. 
Information om detta finns i Färgargränd där även en 
kjortel hänger mellan två husväggar.

Julguidning under första adventshelgen
Jag ska inte gå några händelser i förväg utan jag vill spara 
på krutet tills jag och mina guidekompisar tar er runt i 
denna fina stad. Närmast så vill jag slå ett slag för en jul-
guidning som går av stapeln under första adventshelgen.

Men jag kan säga som så att våra stadsguidningar är både 
roliga och intressanta med historia från 1000-talet fram 
tills idag. Dessa kan bokas på Söderköpings      turistbyrå. 

God Jul och Gott nytt år   
önskar

Christina Forsman Nilsson

Christina Forsman Nilsson i den  
blåröda klänningen. 

Krönika

Foto: Privat 
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Ännu ingen lösning för viltolyckorna på E22
Fyra älgolyckor på E22 norr om Valdemarsvik 
inom loppet av några veckor. Så har det sett ut nu i 
höst, när älgarna tagit sig ut på den hårt trafikerade 
vägsträckan där det delvis saknas viltstängsel. Nu 
efterlyser såväl markägare som jägare en lösning på 
det allvarliga problemet.

Ulf Karlsson bor på gården Fastebo Nygärdet några ki-
lometer norr om Valdemarsvik. Han äger också marken 
som bland annat gränsar mot E22. Där - i närheten av 
gården - inträffade senast i oktober i år en allvarlig äl-
golycka. Klockan var runt åtta på kvällen och det var 
beckmörkt på sträckan.

- Tack och lov blev det inga personskador, inga fysiska 
så vitt jag vet. Men psykiskt, det är ju fruktansvärt att få 
en älg över bilen, säger han och visar en bild på det de-
molerade fordonet, med intryckt tak och krossade rutor.

- Det var en stor älg, jag kallades till platsen och fick 
frakta bort den i min traktorskopa. Köerna var enorma 
och trafiken fick ledas om på en mindre väg, tillägger 
han. 

Men det här är inte den enda älgolyckan under senare 
tid. En bit längre bort har tre liknande olyckor inträffat 
nu i höst. Och det gemensamma är att det vid olycksplat-
serna saknas viltstängsel.

Ingen lösning i sikte
Ulf Karlsson har liksom de som jagar på marken varit 

i kontakt med Trafikverket för att få till en lösning. Ulf 
för flera år sedan, men inget har hänt.

-Det finns ju en nollvision därifrån men den blir ju 
den lite löjlig när inget görs, tillägger han.

Nu har frågan från såväl markägare som jägare lyfts 
upp på nytt med adress Trafikverket. Man föreslår vilt-
stängsel där det saknas, grindar, färist och tydliga skyltar 
vid utfarter.

- Jag skulle se färist som det bästa alternativet, älgarna 
tar sig inte över där med sina klövar. Att sätta upp grin-
dar skulle inte fungera här, konstaterar Ulf Karlsson och 
visar den infart där den senaste olyckan inträffade.

Här når viltstängslet precis fram till vägöppningen 
och fortsätter sedan på andra sidan. 

- Men älgarna letar sig ju fram till öppningen, kon-
staterar han.

En välmående och stark älgstam
Andreas Karlsson är sekreterare i Tryserums älgsköt-

selområde, ett jaktkooperativ med syfte att förvalta älg- 
stammen i området. E22 skär rakt igenom jaktområdet.

- Under senare år skulle jag säga att älgolyckorna har 
eskalerat och det har gått i linje med en successivt väx-
ande älgstam, konstaterar han och tillägger:

- 2019 var vår uppfattning att vi hade en låg nume-
rär och dålig kvalitet på älgstammen och därför vidtog 
vi åtgärder. Så när andra delar av landet har en kraftig 
nedgång av älgstammen så ser vi att vi fått en relativt 
stark älgstam. Det skapar samtidigt risk i trafiken när 
viltskyddet på E22 är undermåligt.

Dubbelt så många viltolyckor med älg
Siffror från Nationella viltolycksrådet visar att antalet 

viltolyckor med älg inblandat i Valdemarsviks kommun 
har fördubblats sedan 2019. Då noterades fem älgloyck-
or. Hittills i år ligger siffran på tio. Och förra året inträf-
fade nästan tre gånger så många som 2019, 14 stycken. 
Därutöver sker mångdubbelt fler olyckor med annat vilt 
på sträckan, som exempelvis rådjur.

Andreas Karlsson är precis lika tydligt som Ulf Karls-
son i sina krav för att öka säkerheten: 

- Där det saknas viltstängslen blir det som trattar ut 
på vägen. Och hittar inte älgarna öppningen på andra 
sidan blir de kvar längs vägen. Vi måste få ett stopp på 
det här, antingen med grindar eller färist. Skyltar tror 
jag inte på, risken är att bilisterna nonchalerar dem med 
tiden, säger han.

Något tydligt svar från Trafikverket säger sig varken 
han eller de andra som lyft frågan fått hittills..

- Inte mer än att de vet om problemet och att det är en 
prioriteringsfråga, där till exempel säkerheten vid skolor 
går före, säger Andreas Karlsson.

Trafikverket delar oro och startar utredning
Söderköpings-Posten tar kontakt med Trafikverket 

för att försöka få svar på de frågor som enligt markägare 
och jägare fortfarande hänger i luften.

Neeran Al-ani, åtgärdsplanerare på Trafikverket, vill 
endast svara i mejlform. Hon skriver att hon, efter att 
vi väckt frågan på nytt, har varit i kontakt med berörda 
personer som på plats inspekterat vägen för snabba åt-
gärder. “Vi kom dock fram till att det krävs en djupgå-
ende utredning för att noggrant identifiera bristerna och 
genomföra rätt åtgärder”, tillägger hon.

Som det ser ut nu finns väl risk för att trafikanterna in-
vaggas i falsk trygghet när viltstängslet plötsligt upphör?

-Ja, det är en berättigad oro. En del av utredningen 
är att utvärdera möjligheten till tydliga varningsskyltar 
och andra signaler där viltstängslet inte är kontinuerligt.

Jägare och markägare har gett förslag på grindar, färist 
eller varningsskyltar, hur ser ni på de förslagen?

- Dessa åtgärder är absolut värda att överväga. Utred-
ningen kommer att inkludera en bedömning av de här 
praktiska alternativen.

Men är någon åtgärd på gång? Om inte, varför har det 
inte prioriterats?

- Vi har påbörjat en intern granskning. Vi ser allvarligt 
på dessa frågor och arbetar aktivt för att säkerställa att 
alla relevanta aspekter tas i beaktande inför kommande 
beslut om åtgärder. Prioriteringen styrs av en rad faktorer 
inklusive tillgängliga resurser, omfattningen av identifie-
rade behov och samverkan med andra projekt i området.

Det låter som att ni är helt överens med de röster som på-
pekat bristerna, men kan ni garantera att det kommer att 
vidtas konkreta åtgärder för att öka säkerheten? Och i så 
fall när?

- Vi kan inte ge en exakt tidsplan för när åtgärderna 
kommer att implementeras, men vi prioriterar frågan.

                    Text och foto: Inger Ramstedt

Foto: Nikola Johnny Mirkovic, Unsplash

Ulf Kalsson vid korsningen där den senaste olyckan inträffade.

En av platserna där älgarna tar sig fram.
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Efter tre generationer i annan regi fick Louise 
Bäckstrand, efter att ha arbetat och gjort sin lärlings-
utbildning i butiken under några år, 2016 förtroendet 
att driva vidare butiken på Storgatan i Valdemarsvik. 
Namnet Sofielund härstammar från den plats, öster 
om Valdemarsvik där verksamheten en gång i tiden 
startades. 

Hösten 2021 började Pyttan Spetz. Både Louise och 
Pyttan har gått på Varmarskolan men då det skiljer ett 
år mellan dom, så hade de inte umgåtts innan de blev 
arbetskamrater. Idag är de mer som systrar än bara kol-
legor. Båda två har enbart arbetat inom floristyrket, där 
de stormtrivs. 

Var det självklart för er att välja floristyrket? 
- När jag var liten gick jag och plockade mormors fina 

tulpaner och rosor i rabatten, varpå hon utbrast ”du kom-
mer bli florist!”. Där och då trodde jag hon menade något 
med fluor, kanske ”flurtant”, säger Louise och skrattar. 
Jag har alltid tyckt om att skapa och göra kreativa saker 
av blommor och annat som naturen erbjuder.

- Jag har alltid vetat. Redan när jag var fyra år lär jag 
ha sagt att det var floristyrket som gällde och redan då 
kände jag till vad ordet innebar, berättar Pyttan.

Vad tycker ni är det roligaste med yrket?
- Att det är ett kreativt och varierande yrke. Alla års-

tider är så olika och varje vecka gör man många och olika 

kreationer. Man möter människor, både i sorg och glädje 
och får vara med och hjälpa dem att skapa blomster-
minnen med deras beställningar. Jag älskar mitt yrke och 
skulle aldrig välja något annat, berättar Louise.

Vann skyltningstävling bland hundratals
- Förra året så arrangerade blomsterförmedlaren In-

terflora en tävling för alla ”sina” drygt 600 butiker i sam-
band med att de firade 100 år. Tävlingen gick ut på att 
uppmärksamma deras jubileum genom bästa skyltning. 
Vi vann och blev så glada att vi skrek rakt ut! Vinsten var 
att få åka till Paris. Så vi åkte dit i våras med mimosa-
kransar i håret och en resväska full av snittblommor och 
passade på att ta lite snygga foton till verksamheten vid 
slottet Versailles. Det var många som stannade till och 
frågade vilka vi var och undrade varför vi hade blomster-
kreationer i håret. Det var ett minne för livet. Det var så 
häftigt och i och med vinsten så kände vi att allt går om 
man bara vill, berättar Pyttan.

På tal om blommor i håret, som ni även har 
idag, är det ert signum?

- Ja, vi är lite kända för det. Vi har väldigt ofta saker i 
håret. Både stora och mindre kreationer, bara för att visa 
att blommor passar till alla tillfällen, förklarar Louise.

Populär julmarknad
- För fyra år sedan började vi fundera på vad vi kunde 

hitta på för att locka fler besökare till Valdemarsvik vin-

tertid. Det resulterade i en julmarknad med lokala för-
mågor där alla får visa upp sig och sina hantverk. Mark-
naden har blivit väldigt populär. Vi hade årets marknad 
nu i november och har redan företag som vill boka plats 
till nästa år. Vi tror på samarbete, inte minst när man som 
vi verkar på en mindre ort och i tuffa tider.

Hur är det att driva företag i Valdemarsvik?
- Man önskar att man kunde få mer stöd av kommu-

nen, de skulle behöva agera annorlunda mot näringslivet 
och bli enklare att få kontakt med. Annars tycker jag att 
det är fint att ha ett litet företag på en liten ort. Vi är 
uppväxta här och känner våra kunder. Det kan jag tycka 
är en stor fördel mot att arbeta i en större stad. Men 
det är viktigt att lokalbefolkningen handlar lokalt för att 
näringslivet ska leva vidare. Jag tycker det är en tråkig 
utveckling att många livsmedelsbutiker har börjat sälja 
blommor och att de gör mycket reklam för det. 

Varför ska man handla hos er i stället för hos 
livsmedelsbutikerna?

- Vi har kunder som köper en nejlika varannan vecka 
till vasen på köksbordet till kompletta helhetslösning-
ar. Hållbarheten är bättre på det vi säljer här och inte 
minst för det personliga engagemanget man får genom 
att handla hos oss, exempelvis en bukett bunden med 
mycket kärlek, avslutar Louise.

                   Text och foto: Daniel Serander

Färgprakt och skaparglädje hos Färgprakt och skaparglädje hos 
Sofielunds BlomsterhandelSofielunds Blomsterhandel
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Är du intresserad av Vikbolandets historia? Då ska du 
besöka föreningens arkiv intill Kuddby förskola. Jag 
träffar Mikael, Karin och Eva som berättar mer om 
föreningen. 

- Vi är en arbetsgrupp på fyra personer från olika delar 
av Vikbolandet. Hans Svensson är arkivföreståndare, Ka-
rin Lagander är första arkivarie, Eva Wahren är ansvarig 
för serveringen och trivseldelar och så är det jag, Mikael 
Hagdahl som är ordförande.

Våra medlemmar är de fyra hembygdsföreningarna på 
Vikbolandet: Östkind, Björkekind, Rönö och Tåby. Är 
man medlem i någon av dessa så är man per automatik 
medlem även hos oss, med detta sagt så har vi omkring 
1 100 medlemmar. 

Vi grundades 1974 och firar därmed 50 år i år. En 
annan angelägenhet för oss är ”arkivens dag” som årligen 
infaller den andra lördagen i november. I år kommer vi 
att passa på att fira vårt jubileum och bjuda på födelse-
dagstårta. Vi har ett tema varje år och i år är det ”arbete 
och fritid”, så ska vi prata lite om det utifrån vad vi har 
för material. Är man nyfiken och vill besöka oss så har 

vi öppet den första helgfria lördagen varje månad mellan 
kl 10.00 och 13.00. 

Antalet besökare vid träffarna varierar, men det bru-
kar komma mellan 10 och 15 varje gång. Det är lagom 
många, för då hinner vi ta hand om alla som kommer. 

Vad besökarna letar efter varierar, en del kommer bara 
hit för att titta på vad vi har, bläddra i pärmar och dricka 
kaffe. Andra letar kanske efter sina anfäder och annat 
som de är intresserade av, såsom vem som har bott i deras 
nyköpta torp eller på gårdarna på Vikbolandet.

Utöver vår samling här i arkivet så har vi ett trevligt 
och välsorterat bibliotek som Karin har varit duktig att 
ställa i ordning. 

Vad har ni i arkivet och var kommer materialet 
ifrån?

- Det mesta kommer från föreningar och organisa-
tioner, men vi har även foton, filmer och annat material 
från privatpersoner, tidningsurklipp samt böcker med 
anknytning till Vikbolandet. Vi köper aldrig in något 
utan får det till skänks.

Nästan all litteratur som vi har kommer från en person 
som hette Per Henning Brolinsson. Han var rektor för 
Vikbolandskolorna på 70-80-talet och samlade mycket 
litteratur från Vikbolandet.

Vi har mycket bild- och filmmaterial från Harry Har-
rison. Det är allt mellan himmel och jord, bland annat 
från järnvägen och skolavslutningar. Han arbetade först 
inom Vikbolandsbanan och senare inom SJ under många 
år.

Tyvärr är det vanligt att det inte framgår vad eller vilka 
fotona föreställer. Nyligen fick vi in en stor kista från en 
släktgård som såldes. Den är överfull med papper, böcker 
och bilder. Ägarens teckningar från när han gick i skolan, 
anteckningar… ja, det är en salig blandning. Den släkten 
är från två olika gårdar, materialet sträcker sig över flera 
generationer och från två socknar.

Det är bra att man lämnar in material till arkivet. 
Mycket historia slängs tyvärr i samband med att gamla 
hemman säljs.

Text och foto: Daniel Serander

Karin Lagander och Eva Wahren i arkivet.

Låt dig omslutas av historien hos Vikbolandets 
Arkivförening - del två

Föreningens ordföranden Mikael Hagdahl.

Tidigare arkivföreståndare och  
Vikbolandslitteratur.

Har din förening gjort något ni vill berätta om? 
Hör av dig till oss på tipsa@soderkopingsposten.se 

LOPPMARKNAD
Sporthallen Vikingen, Söderköping

sön 14/4 kl 10-14
Fri entré 
Servering till förmån för Världens barn

Idrott o Fritid 0121- 18625, 
idrott.fritid@soderkoping.se

VÄRMER DU UPP 
DITT HUS EFFEKTIVT?

LOPPMARKNAD
Sporthallen Vikingen, Söderköping

sön 14/4 kl 10-14
Fri entré 
Servering till förmån för Världens barn

Idrott o Fritid 0121- 18625, 
idrott.fritid@soderkoping.se

Välkommen att kontakta vår 
energi- och klimatrådgivare 
med frågor. 

Per Sjöström 
011-15 16 44

Besiktning - Energideklaration 
Areamätning - Radon - Fuktmätningar
Fuktutredningar - Skadebeskitning

Kontakta Kim Wiström
för mer information: 
070-360 66 19, kim.wistrom@obm.se
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Karin Lagander och Eva Wahren i arkivet.

Föreningen bildades 1983 som ett led i firandet av 
Norrköping 600 år. 

Tack vare kommunala medel kunde en person projekt- 
anställas under ett år för att projektera en föreställning 
om skomakaren Jon Andersson från Å socken som enligt 
kyrkböckerna blev 147 år gammal! Spelet uppfördes på 
Kvarnberget i Arkösund sommaren 1984 med en mängd 
amatörskådespelare och körsångare inblandade. Detta 
kunde sedan framföras under flera år med en sista före-
ställning vid dansbanan vid Häradshammars bygdegård. 

Nästa projekt blev ”Anna Drakes hämnd”, ett drama om 
en uttalad förbannelse över Broxviks säteri på 1670-talet. 
Det spelades 1992, -93 och -95 på grusplanen utanför hu-
vudbyggnaden på Broxvik. 

Därefter var det dags för ”Vikbolandet nästa”, en berät-
telse om människorna runt Vikbolandsbanan som var i 

drift 1895-1960. Vi fick följa huvudpersonen Helga under 
den perioden. Spelplats: Stationshuset i Östra Husby. Ma-
nus: Sven Wernström. Regi: Pontus Helander.

Därefter har det spelats lustspel med ett huvudtema för 
varje produktion och med anknytningar till Vikbolandet. 
Det har varit: Folkskolan, Handelsboden, Idrottsfören-
ingen, Läkarstationen, det lokala cafeét och till och med 
Kriminalvårdanstalten!

Vikbolandsspelet har de senaste åren haft en skrivar-
grupp som tagit fram manus till lustspelen. Sång och mu-
sik har alltid varit viktiga inslag. 

Alla agerande på scenen är amatörer men Vikbolandsspe-
let har alltid anlitat professionella regissörer, koreografer 
och musiker. Föreningen fyller också en stor social funk-
tion då gammal och ung får jobba tillsammans under lika 
villkor. Kaffekorgen och gemenskapen vid repetitionerna 

har alltid hyllats lika högt som den färdiga föreställningen!

Vikbolandsspelet har under alla år haft ett gott sam-
arbete med Studieförbundet Vuxenskolan, Region Öst, 
Kustlandet Leader och Norrköpings kommun. Många 
företag och enskilda personer har under åren stöttat ge-
nom sponsring.

2023 firade föreningen 40-årsjubileum på Kanalmaga-
sinet Mem. En lämplig plats då föreningen bildades på 
Mems slott som ligger strax bredvid.

Vikbolandsspelet och WAOW-production har senaste 
åren haft ett framgångsrikt samarbete och kunnat presen-
tera revyer i Häradshammars Bygdegård och nu senast 
farsen ” Gröna Hissen”!

Text: Hans-Ola Danielsson
Foto: Anna Jansson

Föreningen Vikbolandsspelet, en pigg 41-åring

Vikbolandsspelet har arrangerat allsång varje sommar sedan pandemin för att bjuda på lite glädje. Det har varit olika scener mellan gångerna men platsen är 
Apptek-parken i Östra Husby. Martin Riessen vid pianot/dragspel och Tommy Jansson fixar ljudet. På bilden till höger syns Elisabet Klavefors, Lars Jönsson, 
Karin Qvist, Ingeli Ivung, Katrin Kyrling och Hans-Ola Danielsson.
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Öppettider: Måndag 14-18, Tisdag 10-14, Torsdag 14-18

Söderköpings Stadshistoriska Museum

Gillets planerade årsmöte 29/3 
2021 är INSTÄLLT men vi hoppas 
kunna genomföra det under 
hösten 2021. 
    Information sändes per brev till alla  
medlemmar i maj/juni och delges via  
föreningens hemsida www.stragnhildsgille.se.

Styrelsen

S:t Ragnhilds Gille

www.stragnhildsgille.se Gamla Skolgatan 10

Boka ett besök på telefon 
0760-23 28 30  

Välkommen till S:t Ragnhilds Gille

Under Adventsmarknaden är museet öppet kl 11 - 16

Torsdag 12/12 18.00 Höstmöte i S:t Laurentii församlingshem
Lars Ekeman berättar om Burenskiöldska fideikommisset

Vill du besöka museet?
Boka ett besök på telefon 0760 - 23 28 30

Du som bor på äldreboende i kommunen, har hemtjänst eller helt enkelt vill  
uppleva julstämning tillsammans med oss - du är hjärtligt välkommen! 
- Torsdag 12 december kl 14 & kl 16  
   i Drothems församlingshem.
- Lucia dyker upp.
- Dagsbergs Dragspelsgäng.
- Tomtegröt, skinkmacka och dricka m.m. 
Begränsat antal - anmäl dig till Marianne, 
på telefon 073-998 46 87, senast 6/12.

Föreningen Guldkant i Söderköping vill bidra till bättre  
livskvalitet för äldre och ensamma människor i kommunen.

Telefon 073-726 99 37
Bankgiro 5269-3330
Swish 123 626 52 35

Guldkant bjuder på julfest!

Läs gärna tidningen  
på nätet:  

www.soderkopingsposten.se
Eller i vår app varje dagBörja våren 2025 starkare 

genom att se över ditt 
företags marknadsföring 
redan nu.

Hjärter Esse hjälper 
dig med skräddarsydda 
lösningar när det gäller 
att bygga ett starkare 
varumärke över tid. 

Din externa 
marknadsavdelning

Tel. 0738-13 33 60 • emy@hjarteresse.se
www.hjarteresse.se

Jag hjälper dig att 
stärka ditt varumärke!

Rundqvist Allservice
Hårtorpet 1
614 93 Söderköping
ludde_runqvist@hotmail.com
0707-19 19 26

Har du en gammal sliten 
betongtrappa?

Vill du ha något nytt som inte alla andra har? 
Vi lägger på nytt cementbaserat ytskikt 
med stenstruktur och den färg du vill ha 

som passar till huset.
Skön varm yta, matt eller blank. Slät eller 

sträv med Antihalk.

Du väljer!
Ring 0707-19 19 26 så får du ett pris.
Från 3 750 kr färdigt och klart inkl.ROT 

avdrag.

Runqvist Allservice



34 Krönika

I vår serie om olika trädslag har turen nu kommit till 
tallen – eller heter det fura?

Tallen (eller furan) är näst efter granen vårt vanligaste 
trädslag och växer i hela Sverige. Det var ett av de första 
träd som invandrade till Sverige söderifrån efter istiden 
för cirka 11.000 år sedan och har sedan spritt sig norr-
ut.  Liksom granen blir tallen ofta lång och smal i norra 
Sverige och bredare i de södra delarna av landet. Men 
hur var det nu med benämningen?  Ja, meningarna går 
isär. Många menar att så länge trädet växer och är vid liv 
är det en tall, medan när den ligger på sågverket för upp-
sågning är det en fura. Virket kallas ju också furu. Ändå 
finns ju begreppet ”rak som en fura”! Och då menar man 
väl ett stående träd?

Det finns många olika förklaringar men en i många 
sammanhang vedertagen definition är att benämna en 
äldre tall som ger ett ståtligt och majestätiskt intryck för 
fura. En sådan är alltså välväxt till skillnad från exem-
pelvis en på myr- eller hällmark växande kort och kno-
tig martall. Den för äldre söderköpingsbor mest kända 
martallen var väl den, som växte i Ramunderbranten mitt 
för Begaskolan och som användes som mellanstation när 
man friklättrade både uppifrån och nerifrån i den berg-
vägg, som nu användes av repklättrare med en del fasta 
leder.

Tallen (Pinus sylvestris) är ett stort barrträd med rak ge-
nomgående stam och gles krona. Oftast blir den mellan 
20 och 30 meter hög. Släktet består av 111 arter, av vilka 
endast sylvestris är ursprunglig i Sverige. Pinus contor-
ta är importerad från Kanada med tanken om snabbare 
tillväxt än vår vanliga tall. Den lär också vara mindre 

benägen att utgöra älgföda, men får bara planteras i norra 
delen av landet.Tallen växer mest på torra marker som 
hällmarker, sandmark och hedar. Full utveckling når den 
dock bara på djup och lucker jord. Trädet har ett stort 
ljusbehov och släpper också igenom mycket ljus till mar-
ken. Tallskogar ger därför ett öppet och ljust intryck.

Den unga stammens bark är rödgul till färgen och tunt 
pappersartad, men med åldern får trädet en gråbrun 
skorpbark på stammens nedre del. Barren sitter parvis 
och är tre till sex centimeter långa. De fälls efter unge-
fär fem år. I maj, juni sker blomningen, men först under 
andra sommaren mognar kottarna som först blir gröna, 
senare ljusbruna och mäter tre till åtta centimeter i längd.
Tallen står emot stormar väl, eftersom den har ett rot-
system som ofta består av en pålrot eller kraftigt snett 
nedåtriktade huvudrötter som går djupt ner i marken. På 
hällmarker, däremot, söker sig rötterna horisontellt ut i 
sitt sökande efter fuktiga sprickor, där den till och med 
kan tillgodogöra sig mineralämnen ur berget.

Den äldsta tall som hittats i Sverige var 706 år gam-
mal, ett exemplar, som växte i Muddus nationalpark  I 
våra trakter finns också exempel på till stamomkretsen 
stora tallar och då förmodligen också gamla. På Eknön 
i Slätbaken fanns under en inventering 1928 en para-
plytall med stamomkretsen i brösthöjd 4,60 meter, som 
då ansågs vara Sveriges största. Den torkade under en 
torrsommar i början av 60-talet men stod fortfarande 
upprätt in i 80-talet, då den fälldes av en höststorm  och 
för nu en tynande tillvaro som låga (se SP 28_22).

Stora träd har ju alltid fascinerat. Numera hittar man 
tallar i storleksspannet 4,20 –4,60 m här och där i landet, 

men den största nu levande tallen på Eknön mäter 4,20 
m och återges här på sidan.

I vår närmaste skog, Ramunderreservatet, som är belä-
get strax norr om själva berget med samma namn räd-
dades en 200-årig tallskog undan avverkning 1998 och 
ett kommunalt reservat kunde bildas år 2000 till gagn 
för alla naturintresserade, såväl motionärer som vanli-
ga vandrare. Det känns nästan lyxigt att ha ett så fint 
område på gångavstånd från tätorten. Den lokala natur-
skyddsföreningen har helt ideellt tagit på sig uppgiften 
att försöka minska påverkan av den invasisa silvergranen, 
som infördes vid förra sekelskiftet, då man gärna ville 
”försköna” vårt närområde med en del exotiska inslag. 
Trots årliga insatser återkommer nya plantor från den 
fröbank, som finns kvar i marken sedan en större insats 
gjordes för cirka 8 år sedan, så föreningens insats verkar 
bli ett evighetsarbete…
På några platser i staden, bland annat vid förskolan 
Solängen förekommer ett par tallar med längre barr än 
vad vi är vana vid. Det är den sibiriska arten cembratall 
(Pinus cembra), som förekommer i två underarter, dels en 
sibirisk dels en alpin, vilken senare förekommer i östra 
och mellersta Europa.
   
Den som är intresserad av stora träd i allmänhet, men 
även tallar, kan titta på Mattias Glads hemsida 
www.tallar.se.  Han verkar vara en verklig entusiast och 
presenterar 287 stora träd av varierande arter med bild 
och midjemått, Eknötallen inräknad.

Lars Hedenström
Text och foto

Tall eller fura - det är frågan

På den 200-åriga eller äldre tallstammen övergår barken i en så kallad pansarbark. 4,20-meterstallen på Eknön i jämförelse med person och ordinär tall.

Den stora 4,60-meterstallen på Eknön. Mot 
tidens tand hjälpte ingen fridlysning.

Barren sitter parvis. Rak som en fura med krona i trädets övre fjärdedel.
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Behöver du juridisk hjälp?
Behöver du juridisk hjälp med familjerätt? Jag har över 25 års 
erfarenhet som jurist. Varmt välkommen att boka personlig  
rådgivning på plats vid mitt kontor i Söderköping/Linköping

E-post: sodergardensjuridiska@gmail.com
Hemsida: www.sodergardensjuridiska.se

Telefon: 070-617 62 00 

- Testamente
- Framtidsfullmakt
- Äktenskapsförord

- Vårdnad om barn
- Bouppteckning/arvskifte
- Bodelning vid separation

- Gåvobrev
- Hyresavtal
- Vårdnad om barn
- Bouppteckning
- Bodelning vid seperation

- Testamente
- Framtidsfullmakt
- Äktenskapsförord
- Arvskifte
- Köpekontrakt vid fastighetsförsäljning

Vi har kontor på
Prästgatan 6 i  

Söderköping och  
Hökaregatan 1 C  

(Gamla Linköping)

Vi har kontor på
Prästgatan 6 i  

Söderköping och  
Hökaregatan 1 C  

(Gamla Linköping)

Cypern • Gran Canaria • Karpathos • Kos • Kreta 
Lanzarote • Lefkas • Mallorca • Parga • Rhodos • Sivota

Res kort innan
du reser långt

Hinner du inte med tvätten? 
Anlita TVÄTT-Stället, istället!
- Tvätteriet som erbjuder det 
du eller ditt företag önskar!

www.tvätt-stället.se
tvattstallet@outlook.com

Hagatorget 2F
614 30 Söderköping
Följ oss gärna på Facebook

RUT-avdrag 
på de flesta av 
våra tjänster!073-533 58 90

För öppettider och prislista m.m. se vår hemsida

Moderaterna önskar  
GOD JUL och 
tillsammans med 
Söderköpings- 
borna ser vi 2025  
an med tillförsikt.

Stöd Moderaterna genom att  
bli medlem. Swisha 100 kr  
till 123-3360070 eller  
BG 504-0365 med namn.

Läs gärna tidningen  
på nätet:  

www.soderkopingsposten.se

Eller i vår app varje dag

Söderköpings 
Ekonomibyrå

God Jul & Gott Nytt År

Malin & Karin
Alphared AB   -   info@alphared.se

Önskar
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Temperaturen hade fallit under natten och när jag någon 
gång efter midnatt kom upp från tunnelbanan i Gamla 
Stan möttes jag av yrande snö och en bitande kall vind. 
Jag drog ner mössan över öronen, lade halsduken i dubb
la varv runt halsen och stoppade in den under skeppar
kavajen. Hukande i vinden stapplade jag iväg mot Stor
torget.

I hörnet av Västerlånggatan och Kåkbrinken stod en 
ensam nattvandrare. När han fick syn på mig slog han ut 
med armarna och ropade:

 Äntligen kommer du! Jag har stått här och väntat på 
dig i nästan en timma.

Mannen hade ett stort svart skägg och långt hår. På 
huvudet hade han en rund kalott med broderier som 
glänste i gatlyktan. En huvudbonad som skulle passa en 
arabisk prins. Han bar en mönstrad jacka och ett par 
gröna utsvängda byxor.    

Vad var det för en tomte? Vill han ha pengar eller vad 
är han ute efter?

 Känner vi varandra? undrade jag.     
 Nej men vi ska lära känna varandra. Min poetiska 

Musa har förutspått att jag skulle träffa en sjöman precis 
här. För du är väl sjöman?

I och för sig har jag varit sjöman men det var ju inget 
den här figuren visste någon om. Han utgick förmod
ligen från min mörkblå kavaj med blanka knappar. En 
kavaj jag hade inhandlat på Försvarets Överskottslager 
för den såg varm ut och som inte hade någon som helst 
anknytning till min tid i handelsflottan.

Men det att han hade sagt att jag var sjöman hade 
kittlat mitt ego. Syntes det att jag var vida berest och 
hade trampat däck på världshaven?

 Angenämt att få träffa dig i denna sena timma, sa 
han och bugade sig. Jag är poet. Namnet är Sven Lyra. 

 Trots att mannen verkade intressant var jag inte upp
lagd för någon nattlig diskussion om poesi. Kylan fick 
mig att huttra och är det något jag hatar så är det att fry
sa. Mina byxor kändes som frostiga plåtrör runt benen. 
Jag ångrade att jag inte hade tagit på mig långkalsonger. 
Men det är inget man har på sig när man går på kalas i 
Stockholms innerstad.

Min nya bekantskap hade förmodligen inte eller någ
ra värmande underkläder på sig.

 Kul att träffas, sa jag snabbt. Men det är svinkallt och 
jag tror att jag drar mig hemåt.

 Bor du här i närheten?
 Ja, jag bor vid Stortorget i en studentlägenhet, sa jag 

och gav mig iväg uppför Kåkbrinken.
Poeten följde mig vid min sida med bestämda steg.
 Bor du också här i närheten? undrade jag.

 Ja, jag bor överallt, sa han. I kväll hade jag tänkt att 
jag skulle bo hemma hos dig.  

Jag stannade till.
Det var en mig fräck fan.
 Hemma hos mig, vad menar du? 
 Du har säkert plats för en vandrande poet, denna 

kalla midvinternatt när snön lyser vit på taken, sa han ver
serat och tittade granskande på mig. Han hade en skarp 
blick och ett leende anades i mungipan.

I och för sig fanns det en ledig säng eftersom min 
rumskamrat var bortrest över helgen. 

En isande vindkåre svepte fram mellan de gamla sten
husen. Jag ryste till i kölden och betraktad poeten som 
höll armarna i kors över bröstet för att hålla igen sin 
jacka.

Han verkar ju helt ofarlig, tänkte jag, varken påtänd 
eller full och hade väckt min nyfikenhet med sin direkta 
självsäkerhet. Trots kylan i luften fanns det en aura av 
värme kring honom.  

Jag drog en djup suck och skakade uppgivet på hu
vudet. 

 Ja, men häng på då. Det finns faktiskt en tom säng i 
mitt rum. Du kan få kvarta i den i natt. 

 Vill du ha en kopp te och en macka innan vi går och 
lägger oss? frågade jag efter att ha visat den lediga sängen.

 Poeten hade slagit sig ner vid mitt skrivbord och såg 
ut över Stortorget.

 Tänk, där har vi Börshuset, sa han eftertänksamt. 
mammons och kulturens högborg i samma byggnad, ja 
tack, jag tar gärna en kopp te och en smörgås med mar
melad.

Marmelad?
För några månader sedan hade jag köpt en burk apel

sinmarmelad i ett marknadsstånd på Hötorget. Det stod 
att den var hemlagad och det måste ha väckt några barn
domsminnen. 

Men smaken var inte riktigt vad jag hade förväntat 
mig och burken blev stående.

Hade poesins Musa gått husesyn och upptäckt min 
marmeladburk och fört den kunskapen vidare?

   
 Jag sitter uppe en stund till, sa min gäst när jag släckte 
ljuset och kröp i säng. 

Han satt vid skrivbordet med ett tänt stearinljus fram
för sig och såg ut genom fönstret.  

 Ljuset reflekteras så fint i fönsterglaset, muttrade 
han för sig själv.

 Jaja, men blås ut det innan du går och lägger dig, sa 
jag och drog täcket över huvudet.

På morgonen vaknade jag av Poetens röst blandat med 
glada skratt från det gemensamma köket.

 Jag har blivit trakterad med en furstlig frukost av 
två trevliga människor, sa han när han en stund senare 
kom in i till mig.

Han verkade utsövd och alert trots att han inte hade 
fått så många timmars sömn. 

 Det ligger en dikt på ditt skrivbord som tack för 
härbärge och förplägnad. Jag har lite bråttom nu men vi 
kommer att träffas igen.

Så bugade han sig och försvann ut genom dörren.
På en uppslagen sida i mitt kollegieblock stod skrivet:

Vad stort som händer
när jag tänder
meningen med stearin
Uppenbarad och förklarad
är min andes ljus i poesin

Fönstrets spegelvärde
ger ett fjärde
ljussken av ett enda ljus
och jag kan sitta
lugn och titta
hur dikten utgår från vårt hus

Ömsint vågad 
är den lågad
att sprida värme för en vän
att i stillhet tänka
sammanlänka
det sköna liv vi har på känn

Dikten var undertecknad med Sven Lyra.

Under de kommande åren såg Poetens Musa till att våra 
vägar korsades gång på gång. Han kom att gästa mig vid 
ett flertal tillfällen till ömsesidig glädje och gamman.

En vintersaga

"Temperaturen hade fallit under natten och när jag någon gång efter midnatt kom upp från 
tunnelbanan i Gamla Stan möttes jag av yrande snö och en bitande kall vind. Jag drog ner  
mössan över öronen, lade halsduken i dubbla varv runt halsen och stoppade in den under 

skeppar kavajen. Hukande i vinden stapplade jag iväg mot Stortorget."

Rein
Westerbuch

Nordberg



37Krönika

Foto: Kristina Svensson, bearbetning: Förf.
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Hans 
Fredriksson

Marie 
Eriksson 

Söderköpings bibliotek

TRÄDGÅRDSFRÅGOR

S:ta Ragnhilds Trädgårdsförening anordnade i slutet av 
oktober en medlemskväll i samarbete med Söderköpings 
Bokhandel och Studieförbundet Vuxenskolan. Årets 
trädgårdsbok, utsedd av Gartnersällskapet, presenterades 
av Ola Bixo. Även övriga nominerade böcker presente-
rades. Anders i bokhandeln bjöd på alkoholfritt bubbel 
och fina priser på trädgårdsböcker till våra medlemmar. 
Dessutom fick alla medlemmar i hela landet ta del av 
mötet via ett webbinarium. I år var det Maria Löfgrens 
bok Trädgårdsmästarens Orangeri som vann.

Minnet av en        
 fyrbent vän
Din våta nos som sticks i min hand
ett tecken på vänskap med starka band
vi sitter och kelar och pratar en stund
Du var så mycket trots att du bara var en hund

Du gav dig till känna med knuffar och kel
det hörde liksom till lekar och spel
med huvudet på sned du satt där en stund
Du var så mycket trots att du bara var en hund

Med dina ögon du beveka oss alla
vi ofta för dessa ögon sågs falla
ibland det medförde att du blev rund
Du var så mycket trots att du bara var en hund

Med svansen i vädret på skogspromenad
när du fick ”va” med du alltid var glad
och livet lekte och du var så sund
Du var så mycket trots att du bara var en hund

Det går nog inte att med enkla ord beskriva
Hur stark vänskap med en fyrbent vän kan bliva
I sorg och glädje så obeskrivbar i varje stund
Trofast vänskap trots att du bara var en hund 

Flera år har gått sedan du lämnade sov-taburetten
Än kan vi höra dina tassar, dina steg på parketten
Saknaden är så stor och den saknar ej grund
Du var så mycket trots att du bara var en hund

Nu alla fina minnen är allt vi har kvar
av den trofasta vän som du en gång var
vi stannar upp och tänker en stund 
Du var nog mer än bara en hund.

När du läser det här har biblioteket precis öppnat 
efter att ha varit stängt för ommöblering.

När jag skriver det här ser mitt arbetsliv ut så här:
Jag är omgiven av bokhylleskelett, tömda på innehåll som 
packats i flyttkartonger. Kartongerna är staplade läng 
väggarna, det är halvskumt ljus, eftersom hyllbelysningen 
är urkopplad. Det ekar ödsligt i lokalen, böcker i hyllor 
är faktiskt ljuddämpande. Hantverkarna är i stort sett 
klara med att montera om alla hyllor, målaren målar och 
mäter med stor noggrannhet ut våderna för fototape-
ten. Bibliotekspersonalen jobbar med de uppgifter som 
måste utföras även när ett bibliotek är stängt; beställning 
av nya böcker, planering inför invigning, författarbesök 
och visningar för barngrupper. Möten som handlar om 
budget, upphandling av e-böcker, biblioteksplan och re-
dovisning av projekt.

Det pågår också mental och fysisk förberedelse inför 
uppackningen av de 650 flyttkartonger med böcker som 
ska upp i hyllorna de närmaste dagarna. Mental förbere-
delse: vi utför Dr. Levanders övning från Sällskapsresan 
”Jag kommer att hinna sätta upp böckerna innan vi öpp-
nar, jag är inte rädd…” Den fysiska förberedelsen: Böj 
och tänj, böj och tänj.

Eftersom jag jobbat länge på bibliotek (jag tillhör den 
utdöende arten Bibliothecarius Brontosarius) är detta 
inte första gången jag är med och packar upp hundratals 
flyttkartonger. 

Första gången var för 25 år sedan när Stinsen byggdes. 
Det var rätt stort att få vara med om att flytta in i ett helt 
nybyggt bibliotek! Från en trång lokal på Skönbergaga-
tan med böcker och arbetsrum fördelade på fyra våningar 
till ett nybyggt hus anpassat för biblioteksverksamhet. 

Andra gången var för tio år sedan. Mattan skulle bytas 
och all inredning skulle bort. Mattan lades i omgångar 
så hyllor och möbler fick stå i ena delen av lokalen med-
an mattan lades in i den andra. När limmet torkat fick 
inredningen flyttas igen. Flyttkartongerna med böcker 
förvarades i en container utanför huset. 

Och nu, tredje och för min del sista gången jag dyker 
ner i flyttkartongerna. En ny ungdomsavdelning anpas-
sad efter ungdomars behov och önskemål är på gång. 
Mer färg, fåtöljer i avskildhet men också en mysig plats 
att träffas på är saker som kommit fram som önskemål. 
Förutom böcker såklart. Bra böcker! Vi hoppas att vi 
kommer att kunna uppfylla önskemålen och att alla be-
sökare ska kunna hitta en plats att trivas på i Nya Stinsen 
2024!

Rapport från en 
flyttkartong

»Jag kommer att hinna sätta 
upp böckerna innan vi öppnar, 
jag är inte rädd… Den fysiska 
förberedelsen: Böj och tänj, 
böj och tänj.«

50 kr per såld 
annons går till 

att stötta 
det lokala 

näringslivet

Vi fick en pratstund med Ola Bixo, som har varit ordfö-
rande i S:ta Ragnhilds trädgårdsförening och som sitter 
med i juryn.

Varför är det viktigt med den här utmärkelsen?
Priset instiftades 2003 av Stockholms Gartnersällskap 
för att lyfta fram trädgårdsböcker av god kvalitet. Det 
kommer ut förvånansvärt många trädgårdsböcker var-
je år. Det är ett stort spännande kunskapsområde. Själv 
tycker jag om böcker som inspirerar och ger mig ny kun-
skap att pröva i min egen trädgård. Böcker som inte bara 
talar om vad man ska göra, utan också varför. Då får jag 
en större förståelse för odlandet i sin helhet.

Idag kan man fråga om än det ena och det andra i speciella 
trädgårdsgrupper på sociala medier. Svaren brukar bli helt 
olika, och det är inte ovanligt att de som svarar är osams 
med varandra i trådarna. Tacka vet jag kunniga och bra 
författare, som på ett pedagogiskt sätt förmedlar sin kun-
skap i bokform, som haft en bra förlagsredaktör att bolla 
med och kanske andra faktagranskare. Det vill jag lyfta 
fram med de nominerade och årets trädgårdsbok.

Vilka kriterier bedömer juryn böckerna efter?
Målgrupp och relevans, allmän intryck, saklighet, över-
skådlighet, källhänvisningar, sakregister och litteratur-
förteckning. Pedagogik och förmåga att väcka lust och 
nyfikenhet värderas. Stil och tonalitet bedöms, allmän-
giltighet eller personlig skildring. Språkhantering och 
estetik granskas och kvaliteten på layout, tryck, illustra-
tioner och fotografi.
Bokens livslängd bedöms som “annuell eller perenn”.

Hur många böcker är det som bedöms? 
I år var det ”bara” 32. De senaste åren har det varit strax 
över 50.  

Hur går bedömningen till?
I juryn hjälps vi åt att läsa böckerna. Det brukar bli 5-10 
böcker per person. I år var vi 19 personer i juryn; horto-
nomer, trädgårdsmästare, landskapsarkitekter, trädgårds-
designers, pedagoger och allmänt bokkunniga. 

Vilken betydelse har priset för den som vinner?
Förutom ökad försäljning så är det ett erkännande som 
författare blir glada och stolta över. Det hörs, kan jag lova 
från de tillfällen jag haft nöjet att ringa upp och gratulera.

Ola Bixo diskuterar trädgårdsböcker.    Foto: Privat

Vinn boken!
Tävla om ett exemplar av boken. Skicka 
din motivering till varför just du ska 
vinna, till: tavla@soderkopingsposten.se 
eller lämna till oss på Storgatan 2, 
senast 4 december.



39Krönika

Senaste nytt från 
Söderköpings Bio
Varmt välkomna till oss på Söderköpings Bio. Vi har 
två goda nyheter att informera er om. Den första är 
att vi nu erbjuder söta popcorn, den andra att vi nu 
även har baconsnacks – glutenfria och veganska så att 
alla kan få med sig något gott in i biomörkret.  
Så boka din biobiljett hemifrån eller på plats. 
För dig som kommer med bil så finns det gott om 
parkeringsplatser i närområdet, helt gratis dessutom.

Under årets första tio månader har 3 297 personer sett 
någon av de 220 föreställningarna Söderköpings Bio 
visat (därtill kommer till exempel skolbio). En ökning 
av antalet biobesökare från i fjol med 29 %. Dock har 
antalet besökare per tillfälle minskat något då antalet 
tillfällen ökat.

Kom till vårt möte på Söderköpings Bio torsdag 12 de-
cember kl 19.00 och visa att du vill fortsätta göra Söder-
köpings Bio till en aktiv plats för Söderköpingsbor att 
träffas på, där alla kan mötas. Utan ert stöd, arbetsinsats 
eller finansiellt, idéer och en god samverkan, så är det 
svårt för en ort som Söderköping att fortsätta ha ett så 
stort utbud av aktuella filmer och erbjuda den tillgäng-
lighet vi har idag.

Under andra världskriget fick Winston Churchill frå-
gan om varför han satsade på kultur och inte bara försva-
ret varpå han svarade ”vad ska vi annars ha att slåss för? 
Har vi ingen konst och kultur har vi inget att försvara”. 
Ett citat som flera använt sig av. Även om biobesök i 
skatteverkets värld klassas som vanliga varor (och har 25 
% moms sedan början på 1990-talet och staten därmed 
tar en fjärdedel av biljettpriset), så anser många att bio-
upplevelsen som kulturform verkligen behövs som en 
verklighetsflykt, i synnerhet i detta stressade samhälle.

Man ser i många sammanhang att det pratas om 
drivkrafter, att man ska lära känna sig själv. Här vill jag 
peka på vikten av samarbeten, möjligheten att mötas över 
gränser, glädjen när man möter en hel salong fylld med 
skolbarn där ögonen tindrar av glädje efter att ha gått ut 
från en rolig bioupplevelse. Likt många kulturella aktivi-
teter är ej vinst här orsaken till engagemang, snarare flera 
andra faktorer, till exempel att bidra till att vårt samhälle 
har ytterligare en naturlig mötesplats.

Tycker du att biobesök är dyrt? Då kan du surfa in på 
www.biopasset.se och köpa ett medlemskort för 149 kro-
nor och därmed få möjlighet att se 15 utvalda filmer till 
halva priset. Flera av dessa filmer har visats på Söder-
köpings Bio, till exempel ”Den svenska torpeden”, ”Det 
kunde varit vi”, ”En liten bit av kakan”, ” Joker: Folie à 
deux” och ”Sommartider”. 

Den 2 december är ni välkomna på smygpremiären av 
”Jönssonligan kommer tillbaka” med utlottning av fina pri-
ser – de 50 första besökarna får dessutom cider och chips. 

Historien om affärskvinnors framgångar visas i 
”Gula Änkan”, missa heller  inte den animerade famil-
jefilmen "Vaiana 2”. Andra familjefilmer som kommer 
under jullovet är live actionfilmen ”Mufasa: Lejon-
kungen”, den svenska animerade filmen ”Super Char-
lie” och den rafflande fortsättningen på den blå igel-
kottens äventyr i ”Sonic the Hedgehog 3”. Häxorna 
i landet Oz, där trollkarlen härskar, kan man se i de-
cember i ”Wicked”. Torsdag 5/12 visas på allmänt öns-
kemål den otroliga äventyrsfilmen ”Arthur the king”. 

Carl Gustav Pettersson
Söderköpings Bio

Marianne 
Wik

Sportreporter

Jag borde naturligtvis 
ha intervjuat några 
spelare efteråt om hur det 
kändes. Är det inte så  
riktiga reportrar gör? 

”

Foto: Privat

Ibland är jag lite bekväm av mig. Så var det när sonen 
tyckte att jag skulle följa med på en fotbollsmatch. 
Det var mitt barnbarn som skulle spela. Jag kommer 
kanske bli trött av att stå och titta, påstod jag. Men 
det ordnades fram en fin hopfällbar stol, och då sa jag 
ja. Dessutom fanns det ett fack för en läskburk på  
stolen, vilket gjorde att jag vid framkomsten till 
idrottsplatsen inhandlade söt god dryck. 

De gånger jag varit på en fotbollsmatch är lätt räknade. 
Men kommer ihåg att när jag bodde i Sankt Anna var 
jag och såg på, när grannens pojkar spelade i Sanden. Att 
jag minns det beror nog mest på att planen inte såg så 
rolig ut. På natten hade några hästar rymt från sin hage 
och istället vandrat runt där matchen skulle vara. Och 
så kommer jag ihåg att några som var sura på domaren 
skrek: Dräm (Slå) te domarn! 

När jag placerat mig ett stycke från planen kom jag på 
att jag nog skulle leka sportreporter. Jag hade fått veta att 
barnbarnet tillhörde laget som hade gröna tröjor. Mot-
ståndarlaget hade gula. Det var bra att veta så jag inte 
hejade på fel lag.

Solen sken riktigt starkt och jag tog på mig solglasög-
onen. Tyvärr upptäckte jag att jag hade papper men ing-
en penna. Fast jag kunde ju använda min telefon för att 
göra anteckningar. Solljuset var riktigt besvärande men 
jag kämpade på med mitt skrivande. När jag skulle läsa 
mina noteringar förstod jag att jag inte sett så bra. Så här 
stod det: Ha3u 36 ing b 4a 18v3 mOlvak 53n hoj 5a4 
å48t ä4 tå 55 tä 55 5 än5. Jag trodde först att jag skulle 
kunna koda av det jag skrivit. Siffran 5, vad var det för 
bokstav? Ganska snart gav jag upp. Och just då fick jag 
låna en penna. Jag roade mig med att anteckna uttryck 
som jag tyckte var spännande. Det var målvakten i mot-
ståndarlaget som stod för dem och jag satt ganska nära 
honom. Det gick bra att höra när han ropade: Det är rätt 
tänkt! Du tänker jättebra!

Det var kyligt och jag insåg att det hade varit bra att 
ha vantar på sig. Dessutom blåste det och ibland såg jag 
knappt någonting för mitt hår dolde ögonen. Diadem 
och vantar hade behövts.

Vid ett tillfälle träffade bollen min högra fot. Hade 
jag varit mer på alerten hade jag kunnat fixa ett mål åt 
barnbarnets lag. Eftersom de låg under hade det varit 
bra, men hade det godkänts? Hade det varit självmål? 

Naturligtvis inte. Ordet självmål kom mig att tänka på en 
dikt som poeten Bengt ”Cidden” Jansson skrivit.

En gång
gjorde jag matchens enda mål
Motståndaren vann
Trots idiotförklaring
var jag lycklig
För det var en vacker lobb
               
Det som förvånade mig var att de inte kramades när de 
gjorde mål. När man ser en match på TV, vilket händer att 
jag gjort, är det ju ett fasligt skuttande och hoppande och 
kramande. 

Ingen skrek: Dräm te domarn. Men: Håll kanten och 
Efterhåll era kanter!
Inte för att det sa mig något. Mitt fotbollsspråk behöver 
utvecklas.

Det var tolvåringar som spelade och jag observerade att 
det var stor skillnad på längden på dem. De korta var hälften 
så långa som en del lagkamrater. Målvakten, som jag berät-
tade om var riktigt lång. Och självsäker! Ibland gav han sig 
ut på plan och spelade med öppen målbur. Kanske berodde 
det på att hans lag låg över med 12 mål.
Jag borde naturligtvis ha intervjuat några spelare efteråt 
om hur det kändes. Är det inte så riktiga reportrar gör? 
Men som ni säkert förstår kommer jag aldrig att bli någon 
sportreporter.  

PS. Har förstått att det är viktigt att planen inte är ojämn. 
Jag läste följande i Östergötlands Dagblad från novem-
ber 1950: Vad som stimulerat fotbollsintresset i Söder-
köping en hel del är den nya fotbollsplanen, som fått tas 
i bruk i sommar. Det är nu stor skillnad att få spela på 
denna stora och jämna plan jämfört med den trånga och 
ojämna gamla planen … DS.

"Den 2 december är ni välkomna 
på smygpremiären av ”Jönssonligan 
kommer tillbaka” med utlottning av 
fina priser – de 50 första besökarna 
får dessutom cider och chips."
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I slutet av maj 2017 gav sig paret ut på sin resa genom 
Göta kanal vidare utmed danska kusten till Europas ka-
nalsystem och ut i Medelhavet för att slutligen vända om 
och komma hem i augusti 2024. Söderköpings-Posten 
fick en intervju med paret i deras lägenhet i Söderköping. 

Vad var bakgrunden till att ni gjorde den här 
långa resan? 

- Vi köpte båten i England 2012 och seglade hem 
den i den så kallade ”staande mast route" genom Hol-
land. Det innebär att man kan segla igenom kanalsyste-
met med masten på då alla broarna kan lyftas. Det var 
väldigt trevligt att åka genom byar och städer för man 
kom väldigt nära befolkningen. Sen låg idéerna där och 
pyrde. Vi fortsatte att arbeta på några år till tills vi blev 
tillräckligt gamla för att gå i pension. 

Vi hade sagt att vi skulle vi åka ut på en resa via ka-
nalerna genom Europa söderut när Anders pensionerade 
sig. Många väljer att färdas den yttre vägen via Biskaya-

bukten men det lockade oss inte lika mycket. Det finns 
väldigt många kanaler genom Europa och alla vet inte 
om att man kan åka båt till exempelvis Berlin och Pa-
ris. Men alla städer har ju ett vattendrag, även om det 
är mer eller mindre stora kanaler. De tyska är väldigt 
stora, i alla fall de vi åkte på, de är som motorvägar. Det 
är rena transportsträckor men när man kommer ner till 
Holland, Belgien och Frankrike så finns det ett väldigt 
rikt kanalsystem. 

Hur såg rutten ut?
- Först gick vi till Travemünde, sedan lite längre in till 

Lübeck och där la vi masten på däck, för därefter är det 
broar som man måste komma under och man får vara 
högst 3,5 meter på höjden och max 1,8 m på djupet. Vi 
kan lyfta kölen på vår båt så den är perfekt att färdas med 
i kanalerna. 

Först var det kommersiella kanaler, med väldigt höga 
slussar. Sen kom vi in i Holland och där är det lite mer 

pittoreskt och kanalerna liksom slingrar sig runt i natu-
ren. Man ser betande kreatur och åker genom städer. När 
man ska slussa så är det oftast flera båtar samtidigt för 
att spara vatten. I och med det blev vi tre båtar i samma 
sluss varav två danska och vi gjorde sällskap ett tag. Vi 
passerade Belgien och sen kom vi ner i Givet, Frankrike. 
Vi fick veta att det var stopp den vägen vi hade tänkt att 
gå, då det var en sluss som var ur funktion och de kunde 
inte svara på när den skulle vara reparerad. Vi funderade 
tillsammans med de danska besättningarna på vilken väg 
vi skulle ta ned mot Medelhavet. Detta resulterade i att 
vi fick åka tillbaka lite grann för att ta en annan rutt och 
då kom vi till en väldigt häftig kanal som heter Sankt 
Quentin. Där möttes vi av gamla tunnlar som byggdes på 
1800-talet, de är drygt fem kilometer långa och som man 
får dras fram i av en båtlots. Så där drogs vi fram som en 
del av en hel kolonn med båtar med 30 meters mellan-
rum i sällskap av stora pråmar och några segelbåtar. Det 
var väldigt häftigt! Det var nästan helt mörkt när vi hade 
kommit in en bit i tunnlarna.

Söderköpingsmakarna Anders Jansson och Ewa  
Fellnert summerar drygt 2 500 dagars resande.

Medelhavet och tillbaka på 2 500 dagar 

Där möttes vi av gamla 
tunnlar som byggdes på 
1800-talet, de är drygt 
fem kilometer långa och 
som man får dras fram i av 
en båtlots. 

”

Start juni 2017, sluss i Göta kanal. Draglok genom tunnlarna i Sankt Quentin-kanalen.

Dinant, Belgien.

 Enormt lyftverk i Tyskland.

Lyftverk ner, Strépy Thiru 72 m i Belgien.På väg upp i jättesluss i Rhônefloden.
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Så småningom kom vi fram till en enorm båtlyft i 
Belgien som lyfter hela 73 meter! Man pratade ju om en 
båtlyft i Söderköping ett tag men den här var riktigt stor. 
De här båtlyftarna lyfter flera pråmar samtidigt. Det är 
som att köra in tillsammans med flera andra båtar i ett 
gigantiskt badkar. Ett lyft tog omkring en halvtimme. 
Till skillnad från en sluss så förbrukar den inte något 
vatten, vilket är tur då vatten verkligen kan vara en brist-
vara där. 

Sedan fortsatte vi söderut och var tvungna att byta 
kanaler hela tiden. Vissa är för grunda, andra stängda 
och så vidare så man måste vara flexibel. Vårt mål var 
egentligen att ta oss söderut i Europa via kanalsystemet 
och övervintra. Vi hade liksom ingen plan från början på 
att vi skulle gå ut i Medelhavet, utan vi hade snarare tänkt 
att vi skulle åka runt lite i kanalerna något år. Det var 
flera som frågade oss om hur länge vi skulle ha borta. Vi 
tänkte ett år men sa fem mest på skoj, men så blev det sju!

Vi fortsatte söderut och vi måste medge att de franska 
kanalerna är fantastiska. De är ett världsarv och lite mer 

lika Göta kanal, även om de inte är lika välskötta. Men de 
jobbar på detta och de erbjuder jättebra service. 

Det är få avgifter när man reser i kanalsystemen ge-
nom Europa. I exempelvis Belgien kostade det cirka 200 
kronor för omkring en vecka. De franska kanalerna kos-
tade lite mer och där fick man bestämma om man vill 
vara i en vecka upp till ett år.

Så småningom började vi komma nedåt södra Frank-
rike där vi träffade ett par andra resenärer. Det blir ju lätt 
så att man pratar med andra resenärer man möter oav-
sett vilket land man kommer ifrån. Så vi berättade att vi 
tänkte stanna där under vintern varpå de sa ”nej, gör inte 
det! Det är bara blåsigt och kallt. Åk ut i Medelhavet, där 
kommer ni snart ner till värmen.” Så då förberedde vi oss 
på allvar för att åka ut i Medelhavet. 

Vad skulle ni säga är den största fördelen 
med att resa med båt jämfört med flyg?

- Man slipper flygskammen, säger Ewa och Anders i 

kör, skrattar och fortsätter. Vi hade vårt båtintresse och 
båten fanns ju redan tillhands så det föll sig naturligt. 

Båten utgjorde vårt hem under stor del av de här åren, 
vi levde ju där. Det var vanlig vardag egentligen, vi gick 
till doktorn då vi kände oss krassliga… allting var som 
om man var hemma fast varmt och skönt och i en annan 
miljö.

Hur många kvadrat bodde ni på? 
- Båten är drygt 10 meter lång. Vår lägenhet är på två 

rum och kök men i båten har vi tre rum och kök även 
om de är väldigt små. Men generellt så tycker jag att vi 
anpassade oss ganska snabbt, det blev ingen prövning. Vi 
är ju bara två personer så det var inga problem. 

Missa inte fortsättningen av resan i nästa nummer.

Text: Daniel Serander
Foto: Privat

De är ett världsarv och lite 
mer lika Göta kanal, även 
om de inte är lika välskötta.
”

Både Ewa och Anders är saxofonister, därav båtens 
namn Unisax. Här vid saxofonbron i Dinant.

Ewa och Anders tillsammans med Adolphe Saxs, 
saxofonens konstruktör, i hans födelsestad Dinant.

Mys i Unisax.

Installation i Venlo, Nederländerna utmed 
floden Maas.

Köpa färskt bröd, ett måste i Frankrike.

På väg ned i sluss.
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Ola NiklassonEn målning från Ola Art.

 Maria Hellqvistwww.bokstavligtmalat.se.

Gunilla DahlgrenLilla Fruntimret.

Lämna in din lösning  
till redaktionen via e-post 
tavling@soderkopingsposten.se  
eller posta:
Söderköpings-Posten  
Storgatan 2  
614 30 Söderköping
Brevlåda finns på gården.
OBS: En lösning per person.
Vi lottar ut fem Trisslotter bland  
de rätta lösningarna.
Svara senast den 15 januari 
Vinnare korsord 
Eleonor Jonsson, Nyköping
Birgitta Friedner, Söderköping
Iréne Birgersson, Vikbolandet
Per-Arne Carlsson, Linköping
Helene Dahlqvist, Mantorp

Vi gratulerar vinnarna!
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PRIVATMARKNAD

Ett fång rosor vill jag ge till den man som hjälpte mig 
med mitt punkterade bakdäck på min cykel. Slangen 
hade lossnat och snott in sig i ekrar och kedja. Han lyck-
ades ta bort slangen från hjulet ,så detta kunde gå runt 
igen. Vilket innebar att jag slapp bära bakdelen av cykeln.
Stort TACK!!!
Gunnel

Jag vill ge en stor vacker ros till AT- läkaren Sama Aba-
da på Geria vårdcentral i Söderköping. Tack för att du 
hjälpte mig med allt.
Patienten den 23/10 kl 10.45

En hel bukett med rosor till Per-Axel och Ann-Char-
lotte Götesson som hittar på så mycket kul med våra 
barnbarn Gustav, Ludvig och Ingrid. 
Kram Ann-Britt 

Till Charlotte Appelvang. 
Som såg mig när jag stått i en timma utanför Hemköp 
och väntat på Färdtjänst som aldrig kom. 
Du kom som en Ängel och skjutsade mig hem.  
Varmt tack! 
Eva

En bukett rosor till volontärerna på Blå Porten som  
gjorde Tyrolerafton till en trevlig kväll.
Från oss som var där genom dalkullan.

Ett fång rosor till glädjespridaren Lilian Lilliehöök som 
kommer och spelar för oss på Blå Porten.
Från oss boende

Dagens ros och alla rosor i världen till kommunens 
anhörigkonsulent Pernilla Karlsson som på ett så fan-
tastiskt sätt funnits och finns för oss anhöriga när livet 
känns hopplöst. Tack du underbara människa. 
/Trygg anhörig

Dagens ros till min älskade syster Madeleine Elliot och 
hennes man Conny, som hjälper mig så otroligt mycket 
och aldrig viker från min sida.
Eva Elliot

Du som har fått Dagens Ros kan hämta den på Ängens 
blommor på Ågatan, Söderköping.

Vem vill du ge Dagens Ros?  Skicka förslag med max 
30 tecken till: dagensros@soderkopingsposten.se eller till 
Storgatan 2, 614 30 Söderköping. OBS! Ange om du vill 
synas med signatur eller för- och efternamn. Vi publice-
rar insända förslag i mån av utrymme.
 

 Vill du också  
 ge bort en 
Dagens ros?

Dagens Ros 

I samarbete med Ängens Blommor

Privatpersoner och föreningar

GÖR DIN ANNONS SJÄLV

Scanna QR-koden och skapa din annons

Kunskap - Tradition - Kvalitet
sedan 1996

Välkommen till vår
Fönster och Måleriverkstad.

 

Hos oss får ni hjälp med renovering som bevarar
era fönster och dörrar många år framöver. 

Vi renoverar respektfullt på traditionellt vis med 
linoljefärger. Vi hämtar, levererar och monterar. 

Själklart hjälper vi till på plats med karmar, 
fönsterbleck eller vad ni har för önskemål .
Vi finns på Slussportsvägen 1 Söderköping

Adress: 
Skönbergagatan 23 
614 30 Söderköping
Telefon:
0121-102 01

Vi hjälper dig att få ett fint 
och personligt avsked

Välkommen att 
kontakta oss

Som din begravningsbyrå hjälper  
vi dig med allt före, under och 
efter begravningen. Vi sköter det  
praktiska och ger dig stöd  
genom hela processen. 

Ni når oss dygnet runt 0121-102 01

Träffa Susanne Engdahl  
på tisdagar kl. 10-15.

Boka en behandling
för fina sommarfötter
Varmt välkommen!

Sommarpris:
Gelélack, tånaglar, 350 kr gäller t.o.m. 30 juni 2022 

Rådhustorget 3, 614 34 Söderköping
kicki-forsman@telia.com   

070-482 62 15 - www.påfrifot.se

JULKLAPPSTIPS
Halksocka (teddy), ullsocka m.m.

Skäm bort dig själv eller  
ge bort ett presentkort till  

någon du tycker om
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Shoppa äta & njuta
i Söderköping

. 

Gäller hos våra medlemmar. 
Använd QR-koden eller gå in på  

hemsidan för mer info.

www.isoderkoping.se

 Vi önskar er Alla ett riktigt gott slut 
& en riktigt fin start på 2025! 

 

det bidrar till en levande stad & kommun  
med bra utbud & god service.  

En bra plats att bo, leva & verka på.

Tack för att du handlar hos våra medlemmar!

#händerisöderköping #möjligheternassöderköping

 
#shoppaätanjuta #isöderköping #söderköpingsmyntet
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Annonsering i samarbete med

 

Följ oss på 
 Instagram & Facebook!

                              Allt för båten hittar du hos Marin och fastighetsservice i Söderköping  -  www.marinofastighet.se
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